




3 اقتصادی

یک کارشناس اقتصادی :

رشداقتصادیبالای۷درصدمحققمیشود
یک کارشناس اقتصادی گفت:»برای تحقق رشد اقتصادی در سال آینده بهتر است 
دولت پروژه های نیمه تمام را به بخش خصوصی واگذار کند، تا اقتصاد از مزایای این 

طرح ها بهره مند شود.«
صندوق بین المللی پول روزسه شنبه  گزارشی در خصوص اقتصاد ایران نوشت.  
هیات مشاوره ماده ۴ صندوق بین المللی پول پس از سفر به ایران رشداقتصادی سال 
آینده ایران را ۶.۶ درصدی و تورم را ۹ درصدی اعلام کرد. در گزارش خانم پرفیلد، 
رئیس هیات مشاوره صندوق بین المللی پول نوشته است »اعمال سیاست هاي محتاطانه 
بودجه اي و مدیریت نقدینگي در پایین نگه داشتن و تثبیت نرخ تورم از اهمیت حیاتي 
برخوردار است. لازم است دولت اعطاي اعتبارات مستقیم خود را به  سرعت محدود کرده 
و با تعدیل قیمت های تحت تنظیم و مدیریت، از فشار نقدینگي بکاهد.« در همین رابطه 
هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با خبرآنلاین درباره پیش بینی های 
صندوق بین المللی پول گفت:»ارقامی که صندوق بین المللی پول در خصوص رشد 
اقتصادی و نرخ تورم اعلام کرده، مراجع رسمی کشور و برخی از مراکز تحقیقاتی مانند 
مرکز پژوهش های مجلس، بانک مرکزی و مرکز آمار ایران  مورد تایید قرار گرفته است. 
این نهادها پیش بینی می کنند که در پایان سال جاری نرخ تورم کشور یک رقمی 

خواهد ماند، همانطور که در ۸ ماه گذشته روند کاهشی داشته است. «
وی افزود:»نرخ رشد اقتصادی در ۶ ماهه اول سال ۷.۴ درصد بود، اگر به همین اندازه 
فروش نفت با قیمت های پیش بینی شده ادامه یابد، احتمال اینکه رشد اقتصادی بالای 
۷  درصد داشته باشیم، فراوان است.«  این کارشناس اقتصادی عنوان کرد:» اما آنچه 
برای اقتصاد ایران جای نگرانی دارد، نقدینگی است؛ در حال حاضر نقدینگی بیش از هزار 
هزار میلیارد تومان است که نسبت به ابتدای سال ۹۲ دو برابر شده است. در اوایل سال 
۹۲ میزان نقدینگی حدود ۵۰۰ هزار میلیون تومان بود.« حق شناس بیان کرد:»نکته 
اینجاست که آنچه که باعث افزایش نقدینگی شد، پول نیست،بلکه زیر مجموعه اسکناس 

است. آنچه به حجم نقدینگی اضافه شده، شبه پول یا سپرده های مدت دار است. «
این کارشناس اقتصادی اظهار کرد:»از سوی دیگر پایه پولی دارای سه جز است؛ دارایی 
خارجی،بدهی دولت و شرکت های دولتی به بانک مرکزی و سوم بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی است. بدهی ها بیش از ۹۰ درصد از نقدینگی کشور را تشکیل می دهند.«

وی ادامه داد:»با توجه به اصلاحیه بودجه که در نیمه اول امسال انجام گرفت ، دولت از 
صندوق ذخیره ارزی و از محل نرخ تسعیر ارز امکان یافت بخشی از بدهی دولت به بانک 
ها و همچنین افزایش سرمایه بانک هارا تامین کند. اگر دولت همین رویه را ادامه بدهد، 
یعنی بدهی خود و شرکت هایش را به بانک ها بپردازد و همچنین بانک ها نیز بدهی 
هایشان را به بانک مرکزی بپردازند، میزان نقدینگی کاهش پیدا می کند.« حق شناس 
تاکید کرد:»سیاست انضباط پولی که بانک مرکزی در سه سال گذشته در پیش گرفته 
به کاهش تورم منجر شده است، اگر این سیاست با انضباط مالی بیشتر ادامه یابد، به نظر 
می رسد که دولت می تواند بزرگترین دستاورد خود را که نرخ تورم است، حفظ کند.« 
این کارشناس اقتصادی یادآورشد:» در لایحه بودجه ۹۶، بندی وجود دارد مبنی بر 
اینکه پروژه های نیمه تمام به بخش خصوصی واگذار شود. این بند چند حسن بزرگ 
دارد: اول، بخشی از سرمایه هایی که دراین پروژه ها انجام شده منجر به پایان پروژه و 
بهره برداری از آنها می شود،که این کار به نفع دولت خواهد بود. دوم، نقدینگی به سمت 
پروژه های نیمه تمام خواهد رفت که در نهایت این فرآیند منجر به رشد تولید می شود 
و سوم، نگرانی که وجود داشت که نقدینگی به سمت بخش دلالی و سوداگری برود و 
منجر به افزایش نرخ تورم شود، از بین خواهد رفت.«  حق شناس گفت:»بنابراین باید به 
دولت توصیه کرد تا پروژه های نیمه تمام را با مکانیزمی به بخش خصوصی واگذار کند تا 

زودتر مزایای این پروژه ها به  اقتصاد و مردم برسد. «

بانک مسکن اعلام کرد؛

افتتاح۱۰۶هزارحساب
درصندوقپساندازمسکنیکم

 آمار حساب صندوق پس انداز مسکن یکم بانک مسکن از ابتدای فعالیت تاکنون بیش 
از ۱۲۰هزار فقره است. 

به گزارش  بانک مسکن ،  مجموع حساب های افتتاح شده در صندوق پس انداز 
مسکن یکم تا ۲۵آذر به ۱۲۰ هزار و ۸۳۶ فقره با ارزش ۲۵ هزار و ۸۸۹ میلیارد ریال 
رسیده است. براساس این گزارش، پس از کاهش نرخ سود تسهیلات صندوق یکم از ۱۱ 
درصد به ۹.۵ درصد برای مناطق شهری و ۸ درصد برای بافت فرسوده در شهریورماه، 
تقاضا برای افتتاح حساب در این صندوق افزایش یافته است؛ درواقع پیش از تک نرخی 
شدن نرخ سود تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم، تعداد ماهیانه حساب های 
افتتاحی در صندوق تک رقمی بود اما با کاهش نرخ سود تسهیلات این صندوق به 
۹.۵ درصد برای مناطق شهری و ۸ درصد برای مناطق بافت فرسوده، تعداد ماهیانه 
حساب های افتتاحی این صندوق دو رقمی شد، البته پیش بینی بانک مسکن از ابتدای 
تاسیس صندوق پس انداز مسکن یکم این بود که سالانه ۸۴ هزار فقره تسهیلات از 
محل صندوق پرداخت شود که برای پاسخ به این تقاضا سالانه باید ۱۰۰ هزار فقره افتتاح 
حساب شود. اعلام افزایش آمار ثبت نام کنندگان در صندوق پس انداز مسکن یکم پس 
از کاهش نرخ سود بانکی، در شرایطی منتشر شود که در گزارش بانک مسکن از آخرین 
آمار متقاضیان این حساب در پایان آذرماه سال گذشته حاکی از آن است که طی ۱۵۶ 
روز از آغاز به کار این صندوق، مجموع مبالغ سپرده گذاری شده در شعب بانک مسکن، 
۴۹۰ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان، تعداد کل حساب های افتتاح شده ۲۵۲۲۳ فقره 
حساب و میانگین تعداد افتتاح حساب و مبلغ سپرده گذاری در هر روز ۱۰۱ فقره حساب 
به مبلغ ۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان بوده است. گفتنی است میزان تسهیلات حساب 
صندوق  پس انداز یکم برای متقاضیان تهرانی ۸۰ میلیون تومان، متقاضیان مراکز استان ها 
و شهرهای بالای دویست هزار نفر جمعیت ۶۰ میلیون تومان و متقاضیان سایر مناطق 

شهری نیز ۴۰ میلیون تومان است که این میزان برای زوجین دو برابر است.

عضوکمیسیون اجتماعی مجلس :

مصرفجوششیریندرنانممنوعاست
نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس با بیان اینکه مصرف جوش شیرین 
در نان ممنوع است و اگر چنین موردی مشاهد شود باید با تدابیر قانونی با آن برخورد 

شود،گفت: شهروندان نان صنعتی را بدون برند و شناسنامه خریداری نکنند. 
رسول خضری  درباره وضعیت تولید نان درکشور، گفت:سالم بودن نان یکی از 
ضروریات اصلی سلامت تغذیه به شمارمی آید؛زیرا نان در سفره تمام مردم جامعه دارای 
جایگاه ویژه است؛بنابراین حفظ سلامت بهداشتی نان باید دراولویت  قرار بگیرد.  نماینده 
مردم سردشت و پیرانشهر درمجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سبوس گندم نباید 
جداگانه بفروش برسد،گفت:در زمان تبدیل گندم به آرد بطور طبیعی در نان سبوس  
وجوددارد و ازهمین رو برای تغذیه سالم و مقوی نان  باید بطورحتم  سبوس در نان  
موجود باشد تا سطح کیفی نان درکشور افزایش یابد. خضری با بیان اینکه مردم بدون 
برند و شناسنامه نان های صنعتی را خریداری نکنند،تصریح کرد:یکی ازمولفه های مهم 
که باید درسلامت تغذیه در اولویت  قرار بگیرد،مبدا تولید محصولات غذایی است؛بنابراین  
شهروندان نان های صنعتی را بدون برند از سوپرمارکت ها به هیچ وجه خریداری نکند. 
عضوکمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه مصرف جوش شیرین در نان برای سلامتی 
شهروندان بسیارخطرناک است،یادآورشد:مصرف جوش شیرین بطور صددر صد ممنوع 

است و اگر چنین موردی مشاهد شود؛باید با تدابیر قانونی با آن برخورد شود.

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

کشوربایدبامالیاتادارهشودنهدرآمدنفتی
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران معتقد است رشد ۷.۴ درصدی 
اقتصاد ناشی از فروش نفت و درآمدهای نفتی است ولی این رشد باید ناشی از تولید 

ناخالص ملی باشد تا پایدار بماند.
ابوالفضل فتح الهی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: رشدهایی پایداری خود را حفظ 
می کند و به ثبات اقتصادی منجر می شود که ناشی از تولید ناخالص ملی باشد و ثبات و 
ارزش افزوده ای که از این محل و صادرات به دست می آید باعث می شود رشد اقتصادی 
را شاهد باشیم. وی تصریح کرد: رشد اقتصادی کنونی معلول فروش نفت، افزایش قیمت 
جهانی نفت و درآمدهای حاصل از فروش آن است، در حالی که معتقدم کشور باید با 
مالیات اداره شود و درآمدهای نفتی ذخیره شود. این مقام مسئول کارگری متذکر شد: 
طبعا هرگونه اختلاف یا مساله ای که در خصوص فروش نفت ایجاد شود این رشد را از 
دست می دهیم و با کسری و مشکل در تامین هزینه ها مواجه خواهیم شد. به اعتقاد 
فتح الهی، زمانی به رشد پایدار و ثبات اقتصادی می رسیم که تولیدات صنایع به مرحله 
فروش برسند و بستر توسعه صادرات فراهم شود. نایب رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران افزود: اگر وابستگی ما به نفت باشد هرگونه اختلال در زمینه فروش نفت 
و افت ناگهانی قیمتهای جهانی باعث می شود این رشد را از دست بدهیم.  وی گفت: 
اگر تولیدات کارخانه ای زمینه فروش و صادرات داشته باشد بهتر است تا اینکه نفت و 
مشتقات آن را بفروشیم چون همین حالا صنایع بزرگی در حوزه پتروشیمی، سیمان و 
نساجی داریم که متاسفانه راکد و دچار افت هستند و فعالیت صد درصدی در آنها دیده 
نمی شود لذا اگر این بخشها از حالت رکود خارج شوند، به رونق بازار کار و ثبات اقتصادی 

در کشور منجر خواهد شد.
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رشد اقتصادی ۶.۶ درصدی و تورم ۹ درصدی برای سال ۹۵ ؛

چشم انداز اقتصاد ایران از دریچه صندوق بین المللی پول 

گزارش جدید هیات مشاور صندوق بین المللی پول 
درباره اقتصاد ایران در سال ۲۰۱۶ از چشم انداز رشد 
تولید ناخالص داخلی ۶.۶ درصدی و تورم ۹ درصدی 

حکایت دارد. 
به گزارش ایرنا، هیات کارشناسی صندوق بین المللی 
پول مهر ماه امسال سفری به ایران داشت و گزارش اولیه 
را از چشم انداز اقتصاد ایران منتشر کرد که در آن رشد 
۴.۵ درصدی و نرخ تورم ۹.۲ درصدی برای سال جاری 

در آن پیش بینی شده بود.
هیات کارشناسی ماده ۴ صندوق بین المللی پول که 
در میانه آذر ماه سفری به ایران داشت، ارزیابی های خود 
را نسبت به آینده اقتصاد ایران به روز کرد و این گزارش 
در ماه مارس ۲۰۱۷ )اسفند ۹۵- فروردین ۱۳۹۶( برای 
بحث و بررسی به هیات اجرایی صندوق بین المللی پول 
ارایه می شود.این گزارش علاوه بر این که چشم انداز 
اقتصاد ایران را در سال جاری و آینده ترسیم می کند، 
پیشنهادهایی را برای بهبود اوضاع اقتصادی کشورمان 

ارایه کرده است.
 آثار برجام بر اقتصاد ایران 

به دنبال اجرای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و 
افزایش تولید و صادرات نفت، انتظار می رود رشد تولید 
ناخالص داخلی به قیمت های حقیقی در اقتصاد ایران 
به ۶.۶ درصد در سال ۱۳۹۵ )۱۷- و  یافته  افزایش 

۲۰۱۶( بالغ شود.
همچنان  که تولید نفت در سال ۱۳۹۶ )۲۰۱۷-۱۸( 
به سطح طبیعی خود می رسد و رشد بخش غیرنفتی در 
سطح متوسطی قرار می گیرد، پیش بینی می شود رشد 
اقتصادی ایران در این سال در سطح ۳.۵ درصد قرار 

گیرد.
 نرخ تورم

صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده است، با توجه 
به سیاست های محتاطانه اجرا شده در سال های اخیر، 
نرخ تورم در سال جاری به حدود ۹ درصد برسد،  هرچند 
که به دلیل اثر افزایش نرخ ارز، پیش بینی می شود این 
نرخ برای سال ۱۳۹۶ به اندکی بیشتر از ۱۱ درصد برسد.

پیشنهادهایی برای بهبود اوضاع اقتصاد ایران 
کرده  توصیه  پول  المللی  بین  صندوق  گزارش 
با  هماهنگ  و  جامع  اصلاحات  از  مجموعه ای  است 

هدف حمایت از تورم پایین و پایدار، تجدید ساختار و 
افزایش سرمایه بانک ها، طراحی و اجرای سیاست مالی 
و  اصلاحات  از  برای حمایت  میان مدت  در چارچوب 
اولویت بخشی به تغییرات حقوقی و مقرراتی تسهیل در 
امور سرمایه گذاری، حمایت از ایجاد شغل و بهبود نظام 
تدبیری که این اهداف را تحقق می بخشد،  مورد توجه 
قرار گیرد.ارتقای کیفیت اطلاعات،  سهولت دسترسی، و 
رعایت نظم زمانی در انتشار داده ها، فرایند اصلاحات را 
تقویت می کند.اعمال سیاست های محتاطانه بودجه ای 
و مدیریت نقدینگی در پایین نگه داشتن و تثبیت نرخ 
تورم از اهمیت حیاتی برخوردار است.لازم است دولت 
اعطای اعتبارات مستقیم خود را به سرعت محدود کرده 
و با تعدیل قیمت های تحت تنظیم و مدیریت، از فشار 
نقدینگی بکاهد.لازم است بانک مرکزی از استقلال بیشتر 
و ابزارهای قوی تر برای حفظ تورم پایین برخوردار باشد. 

تسریع در یکسان سازی نرخ ارز
هیات مشاوره ماده ۴ صندوق بین المللی پول از تعهد 
مقام های بانک مرکزی نسبت به یکسان سازی نرخ ارز 
و بازگشت به نظام نرخ شناور مدیریت شده استقبال و 
توصیه می کند این فرآیند به منظور برخورداری از انعطاف 
لازم برای مقابله با شوک های خارجی به سرعت دنبال 

شود.
لزوم تجدیدساختار بانک ها

صندوق بین المللی پول توصیه کرده، ضروری است 
بانک ها هرچه سریع تر مورد تجدیدساختار قرار گرفته و 
سرمایه آنها به منظور حفظ ثبات مالی و کاهش نرخ های 
بالای تسهیلات افزایش یابد.بانک های مشکل دار و مواجه 
با کمبود منابع، تحت نظارت دقیق قرار گرفته و همچنین 
یک برنامه ارزیابی کیفیت دارایی بانک  ها برای تعیین 
نقشه راه مناسب به منظور تقویت سرمایه بانک های 
توانمند و حل  و فصل مشکلات بانک های غیرتوانمند 
آغاز شود. تقویت سرمایه بانک های دولتی باید منوط به 
معیار هایی باشد که متضمن ارتقای توانمندی تجاری آنها 

باشد.
مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم

هیات صندوق از تعهد قوی ایران به اصلاح ساختار 
AML.( تروریسم  مالی  تامین  و  پولشویی  با  مبارزه 

CFT(، که به تسهیل ارتباط بانکی با نظام مالی جهانی و 

گسترش و تقویت روابط کارگزاری بانکی کمک می کند، 
استقبال می کند.

AML. در تمام بانک های ایرانی، واحدهای مختص به
CFT ایجاد شده است.

مقام های بانک مرکزی یک برنامه اجرایی در سطح 
بالا با گروه ویژه اقدام مالی )FATF( آغاز کرده و تقاضای 
خود را برای ارزیابی جامع برنامه AML.CFT ایران در 

سال ۲۰۱۸ به صندوق بین المللی پول ارایه کرده اند.
هیات صندوق بر ضرورت اجرای کامل برنامه گروه ویژه 
اقدام مالی )FATF( و پیشبرد اثربخشی این چارچوب 

تأکید دارد.
بودجه و بدهی دولت 

صندوق بین المللی پول در این گزارش توصیه کرده 
است، سیاست بودجه ای باید ضمن ایجاد فضای حمایت 
از رشد اقتصادی، زمینه و مدیریت فشارهای هزینه ای 
را فراهم کند.بدهی بخش عمومی اقتصاد ایران به دلیل 
ایفای  اوراق بدهی دولت برای  انتشار جدید  صدور و 
تعهدات مالی و تجدیدساختار بانک ها افزایش خواهد 
بودجه ای  مدت  میان  چارچوب  تدارک  و  یافت.تهیه 
)MTF( با هدف تعدیل تدریجی کسر بودجه غیرنفتی 
)بدون نفت( می تواند ضمن پاسخگویی به فشارهای 
هزینه ای، دوام پذیری سطح بدهی های عمومی را تضمین 

کند.
 اصلاحات ساختاری در اقتصاد

اقدام هایی که به توسعه و تجهیز منابع داخلی درآمد 
و بهبود ساختار و کارایی هزینه های دولت می انجامد، 
تضمین خواهد کرد تعدیلات به تقویت رشد اقتصادی و 

حمایت از فقرا منجر خواهد شد.
قانونی و مقرراتی در  اصلاحات لازم در زمینه های 
افزایش جذابیت اقتصاد ایران برای سرمایه گذاران خارجی 

نقشی اساسی دارد.
در  ذینفع  مالکان  درباره  ثبتی  نظام  یک  برقراری 
شرکت ها و تقویت چارچوب مقابله با فساد اقتصادی، 
دستاوردهای اصلاحات مبارزه با پولشویی و تأمین مالی 

تروریسم )AML/CFT( را تکمیل خواهد کرد.
بهبود جهت گیری تجاری شرکت های دولتی، کاهش 
مقررات دست وپاگیر و رقابت آزاد تر موجب فراهم شدن 
فضای لازم برای رشد و توسعه بخش خصوصی خواهد 

شد.
برنامه ریزی برای اشتغال

به گزارش صندوق بین المللی پول، برنامه توسعه ششم 
نیاز مبرم به ایجاد مشاغل جدید را مورد شناسایی قرار 

داده است.
نظام آموزشی کشور باید به گونه ای تنظیم شود که 
انطباق بهتری بین مهارت های فارغ التحصیلان و نیاز های 
و  اشتغال  نرخ  افزایش  ایجاد کند.  شغلی کارفرمایان 
مشارکت زنان به ایجاد ظرفیت های رشد بالاتر منجر 

خواهد شد.
بیش از نیمی از دانشجویان دانشگاه ها را زنان تشکیل 
می دهند و دولت می تواند فرصت های شغلی برای آنان 
را با وضع قوانین ضدتبعیض جنسیتی و سیاست های 
هدفمند برای بازار کار فعال، افزایش دهد.به گزارش 
ایرنا، علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی به تازگی 
اعلام کرد، اقتصاد کشور در ۶ ماهه نخست سال جاری 
در مقایسه با ۶ ماه نخست سال ۹۴، رشد ۷.۴درصدی 

داشته است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نبضاقتصادکشوردرجزیرهخارگمیتپد
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: جزیره خارگ هیچ وقت به این اندازه 

منظم و مرتب نبوده و نبض اقتصاد کشور در این جزیره به شدت می تپد. 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی روز چهارشنبه در بازدید از اسکله صادرات نفت 
جزیره خارگ)اسکله تی( در جمع خبرنگاران افزود: امروز جزیره خارگ بعنوان کانون 

اصلی اقتصاد کشور به شمار می رود.
وی با بیان اینکه بازدید از این جزیره و اسکله صادراتی خاطرات دوران جنگ را زنده 
کرد تصریح کرد: صادرات نفت در جزیره خارگ در بدترین شرایط در دوران جنگ که 
اسکله ها از کار افتاده، مخازن بمباران و آتش همه جا حاکم بود هیچ وقت قطع نشد.

هاشمی رفسنجانی اظهار کرد: امروز نیزجزیره خارگ همه ویژگیهای لازم مطابق 
استانداردهای جهانی برای کار را دارد و همه تاسیسات در این جزیره تمیز، مرتب و 

منظم با مخازن و امکانات کافی درحال کار است.
وی گفت: کارکنان این بخش نیز که یا دارای سابقه دوران جنگ و یا آموزشهای 
لازم در خصوص تولید و صادرات نفت را دارند با قدرت در بخش اقتصاد کشور 

مشغول فعالیت هستند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: در همین راستا نیز دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد خارگ برای پشتیبانی علمی در بخش نفت و کشتیرانی تاسیس شده 

است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی همچنین از مجتمع پتروشیمی خارگ بازید و در 

جریان روند تولید و فعالیت های این شرکت قرار گرفت.
براساس برنامه ریزی ها، قرار است رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
همایش تجلیل از فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد اسلامی واحد خارگ نیز حضور یابد.

در سال ۱۳۷۳ به منظور جلوگیری از سوختن گازهای سبک تولید شده در 
فرآیند مجتمع و تبدیل آن به فرآوردهائی با ارزش افزوده بالا و حرکت هر چه 
بیشترخودکفایی به سمت و قطع وابستگی و افزایش صادرات و همچنین در جهت 
انتقال تکنولوژی، ایجاد افزایش در آمد ارزی، کاهش آلودگی محیط زیست و اشتغال 

در منطقه، طرح احداث واحد متانول خارگ آغاز گردید.
این واحد با فن آوری تولید و مهندسی پایه شرکت لورگی )LURGI( آلمان و با 
سرمایه گذاری ارزی ۱۴۹.۵ میلیون دلار و۴۶۵.۵ میلیارد ریال در زمینی به مساحت 

۲۴ هکتار احداث و در سال ۱۳۷۸ به بهره برداری رسید.
بازدید از بندربوشهر، دهکده گردشگری امید، دیدار با نخبگان استان بوشهر و بازدید 
از دانشگاه آزاد اسلامی در شهر جدید عالی شهر از جمله برنامه های روز دوم سفر 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به استان بوشهر است.
جزیره خارگ با بافتی مرجانی همچون کاسه سنگ پشت از شمال غربی خلیج 

فارس سر از آب بیرون آورده است.
این جزیره حدود ۵۷ کیلومتری شمال غربی بوشهر واقع و از لحاظ تقسیمات 

کشوری از توابع این استان محسوب می شود.

قاضی پور خبرداد: 

تحقیقوتفحصازبانکشهرکلیدخورد
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی از تحقیق و تفحص از "بانک 

شهر"خبرداد. 
نادر قاضی پور با اعلام خبر تحقیق و تفحص مجلس از بانک شهرگفت:این تحقیق 
و تفحص به دلیل نحوه تشکیل و خرید ساختمان،جذب نیرو و  دادن وام توسط بانک 

شهر انجام خواهدشد.
در متن این تحقیق و تفحص خطاب به هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی آمده 
است: خواهشمند است در اجرای ماده )۲۱۴( آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، 
درخواست تحقیق و تفحص ذیل را جهت رسیدگی به کمیسیون تخصصی ذی ربط 

ارجاع فرمایید. 
در توضیح این تحقیق و تفحص درباره دلایل انجام آن آمده است: نحوه گرفتن زمین 
و ساختمان از شهرداری تهران و شهرداری های دیگر، بررسی اقدامات شرکت جهان در 
بانک، بررسی اقدامات مرتبط با خط ۶ مترو، نحوه پرداخت و خرید پروژه مگامال، نحوه 
صدور پروانه ساختمانی برای ساختمان های بانک، بررسی پرداخت  وام به شهرداران 
و مدیران شهرداری، اهلیّت مدیران بانکی ، بررسی نسبت مدیران بانک و مسئولین 
شهرداری و نسبت های احتمالی فامیلی میان کارکنان بانک و مقامات شهرداری و 
تحقیق و تفحص از نحوه تشکیل،خرید ساختمان ها و جذب نیرو و دادن وام توسط 

بانک شهر.
 اسامی متقاضیان تحقیق و تفحص نیز در ادامه این درخواست آمده است که 
عبارتنداز:  ۱- نادر قاضی پور،نماینده مردم ارومیه۲-علیرضا محجوب،نماینده مردم 
تهران،ری،شمیرانات، اسلامشهر و پردیس ۳- احمد امیرآبادی فراهانی،نماینده مردم قم.

بزرگترینقراردادفروشنفت
بینایرانوایتالیاامضاشد

 ایران و انی به عنوان بزرگترین شرکت نفتی ایتالیا، قرارداد یکساله ای به منظور 
فروش روزانه ۶۰ تا ۱۰۰ هزار بشکه نفت خام برای سال ۲۰۱۷ امضا کردند که 

بزرگترین قرارداد فروش نفت به ایتالیایی ها است. 
به گزارش مهر، پس از آنکه ایران قراردادی برای فروش روزانه ۳۵ تا ۶۰ هزار بشکه 
نفت خام با شرکت ساراس ایتالیا امضا کرد، دومین قرارداد بلندمدت فروش نفت خام 

ایران با بزرگترین شرکت نفتی ایتالیا امضا شد.
بر اساس این قرارداد جدید، پیش بینی می شود از ابتدای ژانویه تا دسامبر سال 
۲۰۱۷ میلادی دستکم روزانه ۶۰ هزار بشکه و تا سقف ۱۰۰ هزار بشکه نفت خام به 

صورت روزانه توسط شرکت ملی نفت ایران به انی ایتالیا فروخته شود.
صفرعلی کرامتی، معاون مدیر در بازاریابی و عملیات نفت خام امور بین الملل 
شرکت ملی نفت ایران با تأئید امضای قرارداد یکساله فروش نفت با شرکت انی ایتالیا 
گفت: بر اساس توافق انجام گرفته ۱۴.۵ درصد از ارزش محموله های صادراتی به این 
شرکت ایتالیایی بابت تسویه سرمایه گذاری های انجام گرفته در فاز یک و دو میدان 
نفتی دارخوین خواهد بود. این مقام مسئول همچنین تأکید کرد: ۸۵.۵ درصد ارزش 

محموله های نفت صادراتی ایران به انی ایتالیا هم به صورت نقد دریافت خواهد شد.
در همین حال سید محسن قمصری مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت هفته 
جاری در گفتگو با مهر از آغاز فروش نفت خام ایران در قالب قراردادهای تک محموله 
به شرکت انی ایتالیا خبر داده و گفته بود به زودی قرارداد بلند مدت و یکساله ای برای 

فروش نفت خام با این شرکت ایتالیایی امضا خواهد شد.

محمود بهمنی :

افزایششعببانکیبهصلاحنیست
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: به جای افزایش شعب 

بانکی باید کیفیت ارائه خدمات بانکی ارتقاء یابد 
محمود بهمنی ،درباره افزایش شعب بانکی،گفت: باید پذیرفت ادامه روند افزایش 
شعب بانکی به صلاح نیست.نماینده مردم ساوجبلاغ و طالقان درمجلس شورای 
ارائه خدمات  کیفیت  باید  بانکی  افزایش شعب  به جای  اینکه  بیان  اسلامی،با 
بانکی ارتقاء یابد،ادامه داد:درمقطعی که مدیریت بانک مرکزی را برعهده داشتم 
برنامه تعطیلی شعب بانکی مازاد را پیگیری کردم.این نماینده مردم درمجلس 
دهم،افزود:بطورمثال دربرخی مناطق دریک خیابان پنج شعبه بانکی وجود دارد؛این 
درحالی است که باوجود سه شعبه بانکی نیز می تواند خدمات بانکی مطلوب را انجام 
دهد.وی افزود:البته تاسیس شعب بانکی دربرخی مناطق کشور لازم است؛بنابراین 
باید توازنی دراین رابطه وجود داشته باشد.   عضوکمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی،تصریح کرد: باید پذیرفت سیستم بانکی کشور با کاهش شعب بانکی می تواند 

شرایط مدیریت بهتر را بر بانک ها فراهم کند.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

ضرورتایجادشهرهایجدیددرکشور

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد : 

بخششجریمهمالیاتیتعاونیهابهشرطپرداختبدهی

سعید لیلاز اقتصاددان: 

نفتدیگرنمیتواندمسیراقتصادمارادگرگونکند

 معاون وزیر راه ساخت شهرهای جدید ریل پایه را از مهمترین اهداف این وزارتخانه 
عنوان کرد وگفت: بااین اقدام،ساکنان این شهرهادر امنیت وآرامش و در کوتاه ترین زمان به 

فعالیت های خود می رسند. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، محسن نریمان درباره ضرورت ایجاد شهرهای جدید در 
کشور، گفت: تحولات جمعیتی کشور از پنج دهه گذشته تاکنون، بیانگر رشد سریع جمعیت 
و به موازات آن تسریع روند شهرنشینی بوده است و حجم بالای تقاضای مسکن در شهرها 
که روز به روز بر آن افزوده می شود، عملا تأمین زمین شهری مورد نیاز در داخل شهرها را با 

مشکل مواجه ساخته و هزینه های هنگفتی را به بار آورده است.
نریمان ادامه داد:تأمین زمین برای ساخت مسکن به عنوان مسئولیتی خطیر بر عهده 
وزارت راه و شهرسازی است و قطعا باید از اجرای طرح های آماده سازی زمین و خصوصا ایجاد 

شهرهای جدید به عنوان مهم ترین سیاست های وزارت راه و شهرسازی نام برد.
معاون وزیر راه و شهرسازی در این باره تأکید کرد: شهرهای جدید در کشور با هدف 
اسکان، ایجاد اشتغال و همچنین کاهش بار جمعیتی و فعالیتی کلان شهرها احداث شده اند. 
این  شهرها با برنامه ریزی های از پیش تعیین شده، نزدیک به شهرهای مادر و مراکز صنعتی 

و اقتصادی با در نظر گرفتن تأمین تمامی امکانات شهروندی، مکان یابی و ایجاد شده اند.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ضمن اشاره به شرح وظایف این شرکت اعلام 

کرد: شرکت عمران مسئولیت ساخت شهر را بر عهده دارد و مسکن سازی پس از ایجاد 
شهر، توسط بخش خصوصی و یا بخش های سازمانی و حمایتی دولت صورت می گیرد، 
از این رو در حال حاضر هدف ارتقا سطح شهرهای جدید کشور به سمت شهرهای نوین، 

هوشمند و سبزاست.
وی اظهار داشت:در نظر داریم با احداث شهرهای جدید در قالب استانداردهای بین المللی، 
از جدیدترین فناوری های صنعت ساختمان در زمینه طراحی و تأمین انرژی های پاک و 

برگشت پذیر بهره ببریم.
این مقام مسئول ساماندهی سیستم حمل و نقل در شهرهای جدید را از دیگر اهداف 
تعیین شده برای تأمین رفاه شهروندان در این مناطق نام برد و گفت: بنا داریم شهرهای 
جدید ریل پایه را گسترش دهیم تا ساکنان این شهرها در کمال امنیت و آرامش و در 

کوتاه ترین زمان و همچنین با کمترین هزینه به فعالیت های خود برسند.
نریمان افزود: در سال های گذشته که بحث احداث مسکن مهر در شهرهای جدید مطرح 
شد، ۲۰ درصد از واحدهای مسکن مهر کل کشور یعنی بیش از ۴۰۰ هزار واحد در شهرهای 
جدید جانمایی شد که شرکت عمران شهرهای جدید علاوه بر تأمین نیازهای ساکنان 
شهرهای جدید، مسئولیت نظارت و راهبری برتکمیل واحدهای مسکن مهر را نیز عهده دار 

شد.

  رئیس سازمان امور مالیاتی کشور از بخشودگی جرائم 
مالیاتی تعاونی ها در صورت پرداخت اصل مالیات تا پایان 
۹۵ خبر داد و گفت:قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده در 

دولت درحال بررسی است. 
سید کامل تقوی نژاد با حضور در نشست تعاونگران در 
پاسخ به درخواست تعاونگران برای بخشودگی جرایم گفت: 
تعاونی ها در صورت پرداخت اصل مالیات، تا پایان سال ۹۵ 
جرایم آنان به طور کامل و ۱۰۰ درصدی بخشیده می شود.

وی نقش تعاونی ها را موثر خواند و افزود: در تصمیمات 
و سیاست گذاری های نظام مالیاتی و همچنین در تنظیم 
قوانین، بخشنامه ها، آئین نامه ها و تصمیم گیری های نظام 
اقتصادی کشور قطعا نقطه نظرات شرکت های تعاونی و 

فعالان این بخش مد نظر قرار می گیرد.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: نظام تعاون 
و نظام مالیاتی یک فصل مشترک دارند، به این معنا که 
همگان در گفتار بر اهمیت بخش تعاون اصرار دارند، در عین 

حال بر دریافت مالیات برای اداره کشور تاکید می شود، اما در 
عمل همان طور که بر اساس برنامه های توسعه ای و قوانین 
بالادستی سهم تعاون از اقتصاد ملی محقق نشد، در بخش 

وصول مالیات ها نیز انتظارات کافی برآورده نشد.
وی بیان کرد:نظام تعاونی و مالیاتی هر دو از ظرفیت های 
بسیار زیادی برخوردار هستند. اگر بخش تعاون در اقتصاد 
کشور به درستی فعالیت کند، نجات دهنده اقتصاد کشور 
خواهد بود؛ اگر سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی و فرامین 
رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز در مورد فعالیت بخش تعاون 
به صورت دقیق اجرا می شد، اقتصاد مقاومتی زودتر از آنچه 

که انتظار می رفت، قابل تحقق بود.
تقوی نژاد با بیان اینکه تقویت بخش تعاون بر اقتصاد 
مقاومتی و اصل  استوار است گفت:اگر بدنبال مردمی کردن 
اقتصاد، برقراری عدالت و پررنگ کردن ابعاد اجتماعی اقتصاد 
هستیم، باید به دنبال احیای بخش تعاونی به عنوان یکی از 

ارکان اقتصادی باشیم.

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور درباره آخرین وضعیت 
قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده نیز، گفت: در حال حاضر 
لایحه دائمی کردن این قانون در دولت در حال بررسی است 
که تاکنون ۴ ماده از آن به تصویب رسیده است؛ این قانون 
بسیاری از مشکلات فعلی را رفع می کند، ضمن اینکه اگر 
به درستی اجرا شود، می تواند برای بخش تولید، صادرات و 

اشتغال بسیار مهم و اثر بخش باشد.
وی همچنین ادامه داد: قانون مالیات های مستقیم نیز 
اصلاح شده که قانون بسیار پیشرفته ای است و ضمانت های 
این قانون اطلاعات  اجرایی بسیار خوبی دارد؛ بر اساس 
صحیح از فعالان اقتصادی دریافت می شود و همه فعالان 
اقتصادی باید به عنوان مودی شناسایی شوند، البته شناسایی 
مودیان صرفاً به معنی دریافت مالیات از همه آنها نیست، 
بلکه ممکن است برخی از آنها شامل تخفیف یا معافیت 
مالیاتی شوند، اما باید مشخص شود که چه کسانی در چرخه 

اقتصادی کشور فعالیت دارند.

یک  اقتصاددان می گوید:»اگر قیمت نفت دوبرابر شود،دیگر بر اقتصاد اثر تعیین کننده 
ندارد.«

سعید لیلاز در گفت وگو با خبرآنلاین در پاسخ به این سئوال که پیش بینی ها نشان می 
دهد که قیمت نفت دیگر به قیمت های افسانه ای ۱۲۰ دلاری اواخر دهه هشتاد نمی رسد و 
آیا می توان به جهش اقتصادی رسید؟،گفت:از آنجا که هزینه نفت شیل آمریکا به هر بشکه 
۲۲ دلار رسیده ، غیرممکن است که به روزهای طلایی گذشته برسیم.اما خدمتی هم این 
وسط آقای احمدی نژاد به اقتصاد ایران کرد و آن اینکه اثر تعیین کنندگی نفت در اقتصاد 

ایران را برای همیشه از بین برد.
وی افزود: یارانه نقدی که ایشان برقرار کرد،حتي اگر قیمت نفت دوبرابر شود،دیگر بر 
اقتصاد اثر تعیین کننده ندارد.یعنی مازاد درآمدی دیگر وجود ندارد که میل به تلاطم در 

اقتصاد ایران ایجاد کند. 
این کارشناس اقتصاد سیاسی با تاکید بر اینکه مازاد درآمد نفتی تمام شد،خاطرنشان 
کرد: اثر گذاري دولت آقای احمدی نژاد دراقتصاد ایران از دو طریق اتفاق افتاد؛ اول کاهش 
طولانی مدت قیمت نفت و دیگری یارانه نقدی و وابستگی اقتصاد ایران به درآمدهای نفتي.

لیلاز با مقایسه اقتصاد ایران در سالهاي ۶۸، ۶۹ و ۷۰ در مقایسه با  سالهای اداره دولت 
آقای روحانی یعنی سالهای ۹۳، ۹۴-۹۵ عنوان کرد: درآمد نفتی ایران در سه سال دوم 
معادل دو یا سه برابر سه سال سالهاي ۶۸،۶۹ و ۷۰ است ؛این موضوع نشان می دهد که ما 

حتي به یک ششم رشد اقتصادی آن سه سال نمی رسیم. 
او با بیان اینکه  بخش زیادی از درآمد نفتی باید بین مردم توزیع شود،گفت: دولت فاقد 

امکانات مالی است؛ سالی ۴۰ هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت مي کند. در سه سال دولت 
آقای روحانی ۱۲۰ هزار میلیارد تومان یارانه نقدی پرداخت شده،حال آنکه  مجموع پرداختی 

به بودجه های عمرانی به ۵۰ هزار میلییارد تومان نمی رسد.
استاد دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه باید از کاهش قیمت نفت در اقتصاد استقبال 
کرد،گفت:به این دلیل که دیگر درآمد نفت قادر نخواهد بود که مسیر اقتصاد کشور را به 
صورت اساسی دگرگون کند؛حالا هم  لغو تحریم ها اثر درآمد نفتی دارد.یعنی افزایش درآمد 

نفت به معنی افزایش قیمت نیست.
وی اضافه کرد: اگر روزانه ۳ میلیون بشکه نفت با همین قیمت های کنونی نفت صادر 
شود، روزی ۱۵۰ میلیون دلار درآمد ایجاد مي شود که در مجموع در یک سال ۵۰ میلیارد 

دلار می شود.
لیلاز عنوان کرد: اولین درس اقتصاد این است که تخصیص منابع محدود به مصارف 

نامحدود باشد؛هرزمان که این تعادل بهم بخورد اقتصاد بلاموضوع می شود .
این کارشناس اقتصادی یادآورشد: اگر این اتفاق بیفتد دیگر نیاز به اقتصاد ندارید. وقتي 
منابع نفتي کاهش مي یابد،اولین اثر منابع نفتی این مي شود که ما از وزرای اقتصاد دولت 

قبل به کمال درویش می رسیم.
او بااشاره به درخواست برخی نمایندگان از علی طیب نیا مبنی بر عملکردی همانند کمال 
درویش در اقتصاد ایران گفت: این درخواست از کسانی شنیده می شود که روزی افرادی 
مثل پرویز داودی،شمس الدین حسینی و صمصامی را هم قبول داشت.ولی چون منابع کم 

شد دنبال کمال درویش می گردند.

اداره ثبت اسناد و املاک دستجرد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای

 فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 

۱-رای شماره ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۳۰۰۰۱۲۲ -۹۵/۹/۱۵ آقای مرتضی بوالحسنی فرزند 
شمس اله شش دانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۰۴۶/۱۰ مترمربع پلاک ۱/۹۴۶ اصلی 

شهر دستجرد.
لذا مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود تا در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
دستجرد تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تسلیم نمایند در صورت انقضای مهلت مذکورو عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
حسن پور - رئیس ثبت اسناد خلجستان
تاریخ انتشار: نوبت اول 95/9/17 نوبت دوم 95/10/2
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 استقلال چرا به این حال و روز افتاده است؟

خریدهایمیلیاردیاستقلال
امروزچهقیمتیدارند؟

خریدهای استقلال در فصل جاری عملکرد ضعیفی در این تیم داشته و حتی هواداران 
نیز خواهان جدایی آنها شده اند.

 استقلال به خلاف هیاهوی ابتدای فصل نتایج خوبی در لیگ برتر نگرفته و روز 
سه شنبه هم با شکست مقابل نفت تهران از رقابت های جام حذفی کنار رفت. نتایج بد 
استقلال، اختلافات درونی باشگاه، جابه جایی در صندلی مدیرعاملی این باشگاه، اختلاف 
علیرضا منصوریان با برخی از اعضای هیئت مدیره و ... باعث شده استقلال و هوادارانش 

امروز شاهد بدترین روزهای تیم شان باشند.
زمانی که علیرضا منصوریان سرمربی استقلال شد، بلافاصله بازیکنانی چون بختیار 
رحمانی، فرشید باقری، وریا غفوری و علی قربانی جذب شده و در ادامه نیز بازیکنانی 
چون کاوه رضایی، محمدحسین کنعانی زادگان و میلاد زکی پور به استقلال پیوستند. 
همه چیز برای استقلال گل و بلبل پیش می رفت و روزی نبود که در تمرینات استقلال 
کمتر از دو هزار نفر حضور نداشته باشند و سرود قهرمانی نخوانند. همه به امید سال 
خوب و پر از موفقیت با »علیرضا منصوریان« بودند، اما شاید بدبین ترین هوادار استقلال 
هم تصور نمی کرد که تیمش چنین نتایجی بگیرد. پیش از آغاز فصل، منصوریان به 
تعریف و تمجید از خریدهای خود پرداخت و عنوان کرد اگر بازیکنانی چون بختیار، 
باقری و غفوری را با قیمت های بالا جذب کرده، به این دلیل بوده که خیلی از تیم ها 
دنبال آنها بوده و دیگر حاضر نیست حتی با سه میلیارد تومان هم این بازیکنان را بدهد.

کافی است به عملکرد بازیکنانی که جذب استقلال شدند، نگاهی گذرا و اجمالی 
داشته باشیم؛ به غیر از کاوه رضایی که ۵ گل برای استقلال به ثمر رسانده و تا حد قابل 
قبولی بهترین خرید استقلال بوده، سایر بازیکنان به معنای واقعی ضعیف ترین بازیکنان 
تیم پایتخت محسوب می شوند. وریا غفوری در روزهایی که هنوز مصدوم نشده بود، 
دوران پرفروغی نداشت و اکنون هم دوران نقاهت را پشت سر می گذارد و خبری از 
او نیست. کنعانی زادگان که با جنجال و هیاهوی زیادی به استقلال پیوست، همان 
ابتدای فصل رباط پاره کرد تا خانه نشین شود. بختیار و باقری آن قدر عملکرد ضعیفی 
داشتند که هواداران استقلال در صفحات مجازی خواهان جدایی آنها شده اند، بازیکنانی 
که عملکردی در حد بازیکنان درجه دو داشته اند. عملکرد بختیار به گونه ای بوده که 
منصوریان روز گذشته از او استفاده نکرد و باقری هم آن قدر پاس اشتباه داد تا صدای 
اعتراض هواداران بلند شود. اینجا باید از منصوریان پرسید که خریدهای خوبش چرا 
عملکرد ضعیفی داشته اند؟ آیا این خریدها اکنون همان قیمتی را دارند که ابتدای فصل 

داشتند؟
استقلال امروز چوب نقل و انتقالات پیش از آغاز فصل خود را می خورد و آن هم 
زمانی که با خرید این بازیکنان خودشان را روی ابرها می دید، فارغ از اینکه به جای 
جذب بازیکنان نامی به فکر ترمیم ضعیف ها باشد. منصوریان روز گذشته به این نکته 
اشاره کرد که سال گذشته در نفت همدلی زیادی وجود داشت، اما در استقلال همدلی 
دیده نمی شود. این همدلی را چه کسی ایجاد می کند؟ مگر غیر از این است که سرمربی 
به عنوان رأس هرم باید همدلی را در تیمش ایجاد کند؟ سرمربی جوان استقلال که 
بیشتر مواقع احساساتی صحبت و رفتار می کند، چرا تمرکزش روی هر مسئله ای است 
جز فنی؟ چرا سرمربی تیم بزرگی مانند استقلال اواخر بازی با نفت تهران و در حالی 
که تیمش نیاز به راهنمایی او دارد، حواسش به سکوهاست؟ اشکالی ندارد سرمربی از 
هوادارانش بخواهد که تیم شان را تشویق کنند، اما اینکه مدام فکر و ذکر مربی به سکوها 
باشد، غیرقابل قبول است. منصوریان آن قدر درگیر مسائل غیرفنی و نمایش کنار زمین 
است که پس از پایان بازی استقلال مقابل پدیده حتی تعداد تماشاگران حاضر در 

ورزشگاه را هم زیر نظر داشت!
شاید منصوریان پیش خود بگوید چون استقلال نتیجه نگرفته، همه از او انتقاد 
می کنند، اما انتقاد از سرمربی جوان استقلال تنها به عملکرد تیمش مربوط نمی شود، 
انتقاد از حرف ها و رفتاهای او و همچنین توقعاتی که ابتدای فصل ایجاد کرد، برمی گردد. 
سرمربی استقلال فرصت کمی دارد تا به قول خودش فرشینگ کند، وگرنه باید به فکر 

خداحافظی از تیم محبوبش باشد.

با وجود اعلام مدیرعامل باشگاه

مرفاویدرنزدیکیدرِخروجیباشگاهصبا
مذاکرات برای جانشینی مرفاوی سرمربی تیم صبای قم آغاز شده و از فلاح دار به عنوان 

جدی ترین گزینه جانشینی این مربی یاد می شود.
 لیگ برتر فوتبال به میانه راه رسیده و حالا چهره مدعیان اصلی قهرمانی و گزینه های 
سقوط تا حدودی مشخص است. صبا و ماشین سازی تنها تیم های لیگ هستند که 
امتیازشان دو رقمی نشده است. ماشین سازی با ۶ و صبا با ۹ امتیاز در رتبه شانزدهم و 

پانزدهم جدول رده بندی هستند.
تنها تیم استان قم در سطح اول فوتبال کشور شرایط خوبی ندارد، آنها از ۱۴ بازی ۷ 
باخت )بیشترین باخت بعد از ماشین سازی قعرنشین( ۶ مساوی و تنها یک برد کسب 
کردند. با ۱۰ گل زده سومین خط حمله و با ۲۰ گل خورده دومین خط دفاع ضعیف 
لیگ را دارند و با این شرایط بی شک از اصلی ترین گزینه های سقوط محسوب می شوند.

در شرایطی که چالش های مالی نیز بارها گریبان این تیم سابق آسیایی کشورمان را 
در فصل گرفته به نظر می رسد که تغییر یا حداقل تقویت کادر فنی جز گزینه های اصلی 
مسئولان صبای قم است. نگاهی به عملکرد صبا در نیم فصل اول هیچ توجیه فنی را 
برای مرفاوی و کادر فنی اش باقی نمی گذارد و حالا از قم خبر می رسد که مسئولان صبا 

رایزنی خود را برای جانشین مرفاوی در نیم فصل آغاز کردند.
اگر چه کشوری فرد مدیرعامل صبا روز گذشته در گفت وگو با تسنیم برکناری مرفاوی 
را رد کرد اما خبر می رسد علی فلاح دار مدیر فنی چند سال اخیر صبا که ارتباط خوبی 
نیز با کشوری فرد و بهرامی رئیس هیئت فوتبال قم دارد یکی از گزینه های جدی برای 
نشستن روی نیمکت این تیم است. در بازی آخر صبا مقابل نفت که به باخت یک بر 
صفر شاگردان مرفاوی انجامید فلاح دار در VIP ورزشگاه یادگار امام قم حضور داشت و 
همان روز جلسه ای را با مسئولان صبا برگزار کرد. او در این جلسه به مسئولان صبا گفته 

که این بار تنها سرمربیگری صبا را می پذیرد.
فلاح دار سابقه همکاری با صمد مرفاوی را به عنوان مدیر فنی دارد. او در سال ۸۷ 
سرمربی شموشک نوشهر بود و در دوران حضور افشین قطبی در تیم ملی مسئولیت 

استعدادیابی تیم ملی فوتبال بزرگسالان ایران را عهده دار بوده است.
در نهایت باید دید چه اتفاقاتی رخ می دهد و چه آینده ای در انتظار صبا است.

در آستانه نقل و انتقالات نیم فصل؛

درخواستسایپاوصبا
برایجذبسکونشیناناستقلال

دو بازیکن استقلال که از ابتدای فصل تاکنون حتی ۹۰ دقیقه هم برای آبی پوشان به 
میدان نرفته اند در آستانه جدایی از این تیم هستند.

میثم مجیدی و امین حاج محمدی دو بازیکن استقلال هستند که نیم فصل از 
جمع آبی پوشان جدا خواهند شد.تیم های سایپا و صبا خواهان جذب مجیدی و حاج 
محمدی هستند و این بازیکنان آبی پوش به احتمال زیاد به یکی از این دو تیم خواهند 
پیوست.امین حاج محمدی مدافع استقلال در این فصل حتی یک دقیقه هم برای این 
تیم هم بازی نکرده و به سکونشین صرف تبدیل شده است. میثم مجیدی هم به جز 

دقایقی کوتاه، در برنامه های علیرضا منصوریان در استقلال جایی نداشته است.
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 هفته پانزدهم لیگ برتر فوتبال

سرخهادرپیقهرمانینیمفصل
هفته پایانی نیم فصل اول لیگ برتر فوتبال روز جمعه با ۳ دیدار آغاز می شود.

لیگ برتر فوتبال به نیمه راه خود رسیده و هفته پانزدهم و پایانی نیم فصل اول لیگ برتر 
روز جمعه با برگزاری سه دیدار آغاز می شود.

پیکان تهران - فولاد خوزستان
پیکان که روزهای خوبی را با جلالی می گذارند به مصاف دیگر تیم آماده این روزهای 
لیگ برتر یعنی فولاد می رود. فولاد مدت هاست روی دور موفقیت گام برمی دارد و به طور 
حتم می خواهد نیم فصل اول را با پیروزی به پایان برساند. درست مثل نعیم سعداوی، 
مجید جلالی هم همین هدف را دنبال می کند و باید دید در نهایت کدام یک از این دو 

مربی که تیمشان موفق بوده با خوشحالی میدان را ترک خواهند کرد.
استقلال خوزستان - صبای قم

با اینکه مدیرعامل باشگاه صبا گفته مرفاوی برکنار نمی شود اما در فوتبال این نتایج 
هستند که تعیین می کنند کدام مربی می ماند و کدام مربی باید برود. مرفاوی به خوبی 
می داند نتیجه نگرفتن در اهواز می تواند شرایط او و صبا را در جدول بدتر کند. از این رو 
باید با هدف پیروزی به میدان برود تا حداقل تساوی را کسب کند. استقلال خوزستان هم 
خیلی حال و روز خوشی ندارد. قهرمان فصل گذشته لیگ در این فصل مشکلات فراوانی 
دارد و اگر در این بازی خانگی که از هوادارانش به دلیل محرومیت بی بهره است نتیجه 

نگیرد، شرایطش بدتر هم خواهد شد.
پرسپولیس - سیاه جامگان مشهد

پرسپولیس هفته گذشته اولین شکست خود را تجربه کرد تا متوجه شود کاری دشوار 
پیش رو دارد. اگر چه به لطف شکست تراکتورسازی برابر سپاهان، شاگردان برانکو در 
صدر جدول ماندند اما تضمینی نیست که باز هم اتفاقات به سود سرخپوشان رقم بخورد. 
پرسپولیس که این روزها درگیر جدایی عالیشاه و نوراللهی است می خواهد عنوان قهرمانی 
نیم فصل را به خود اختصاص دهد و با این شرایط به تعطیلات برود. هرچند به قهرمان 
نیم فصل جام نمی دهند اما این موضوع حداقل از لحاظ روحی سرخپوشان را در وضعیت 

خوبی نگه می دارد.
در طرف مقابل سیاه جامگان هفته پیش پیروز شد و به طور حتم حریف آسانی برای 
پرسپولیس نخواهد بود. خداداد عزیزی که به عنوان مدیرفنی همه کاره سیاه جامگان است 
امیدوار است با دست پر تهران را ترک کند. باید دید پرسپولیس می تواند با غلبه بر میهمان 

خود قهرمان نیم فصل شود یا خیر.
به گزارش تسنیم، برنامه کامل هفته پانزدهم لیگ برتر به شرح زیر است:

جمعه 3 دی
پرسپولیس - سیاه جامگان مشهد - ورزشگاه آزادی/ ساعت ۱۵:۱۵

حمید حاج ملک - آرمان اسعدی - حمید غمزه - محمدحسین ترابیان، ناظر: نادر 
جعفری

استقلال خوزستان - صبای قم - ورزشگاه غدیر اهواز/ ساعت ۱۵:۱۵

حسن اکرمی - حسن انتظاری - فرزاد بهرامی - جواد رحیم زاده، ناظر: مسعود عنایت
پیکان تهران - فولاد خوزستان - ورزشگاه شهدای شهر قدس/ ساعت ۱۵

رضا عادل - رضا سخندان - امیر مبشر - مهدی مرجان زاده، ناظر: محمد پیروزرام
یکشنبه 5 دی

ماشین سازی - سایپا - ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی تبریز/ ساعت ۱۴:۱۵
موعود بنیادی فر - حمیدرضا کنعانی - محسن سلطانی - محمد ملکی، ناظر: محسن 

 قهرمانی
سپاهان - استقلال - ورزشگاه فولادشهر اصفهان/ ساعت ۱۴:۳۰

علیرضا فغانی - حسین طالقانی - محمد راهی - محمدرضا تارخ، ناظر: زاهد بحرینی
نفت تهران - تراکتورسازی تبریز - ورزشگاه تختی/ ساعت ۱۵

مهدی سیدعلی - محمدرضا منصوری - یعقوب سخندان - علی میرغفاری، ناظر: حاتم 
بک پور

دوشنبه 5 دی
صنعت نفت آبادان - گسترش فولاد تبریز - ورزشگاه تختی آبادان/ ساعت ۱۵:۳۰

پیام حیدری - حمید سبحانی - مهدی شفیعی - جواد محمدی، ناظر: خداداد افشاریان
پدیده خراسان - ذوب آهن اصفهان - ورزشگاه ثامن مشهد/ ساعت ۱۴:۳۰

محمدرضا فغانی - حمزه علی سلیمی - امیر محمد داودزاده -کوپال ناظمی، ناظر: 
حیدر شکور

استیلی: 

قانونسربازیبازیکنانبایداصلاحشود
سرمربی سابق تیم فوتبال پرسپولیس می گوید قانون سربازی بازیکنان باید اصلاح 

شود.
حمید استیلی درباره وضعیت این روزهای تیم فوتبال پرسپولیس، اظهار کرد: 
پرسپولیس نتایج خوبی در این فصل کسب کرده است،  ولی هفته  گذشته نتوانست 
بازی خوبش در لیگ را ادامه  بدهد و مقابل ذوب آهن شکست خورد، اما باید بپذیریم 
این گونه شکست ها در یک تیم رخ می دهد و در فوتبال این امر طبیعی است. به  

هر حال پرسپولیسی ها باید این شکست را فراموش کنند و به آینده امیدوار باشند.
وی افزود: پرسپولیس باید این هفته  به مصاف سیاه جامگان برود و مطمئنا پیروزی 
در این دیدار و قهرمانی نیم فصل می تواند روحیه بازیکنان و کادرفنی را بالا ببرد تا 

ان شاء الله در نیم فصل دوم روند نیم فصل اول را ادامه بدهند.
سرمربی سابق تیم فوتبال پرسپولیس در بخش دیگری از صحبت هایش به حضور 
این تیم در لیگ قهرمانان آسیا اشاره کرد و گفت : مطمئنا کار پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان آسیا دشوارتر از لیگ خواهد بود. این تیم باید خودش را آماده رویارویی با 
حریفان قدرتمند کند بنابراین باید در نیم فصل تیم را تقویت کند. به اعتقاد من دو 
بازیکن اوکراینی پرسپولیس کیفیت لازم را ندارند و باید به جای آنها دو بازیکن خوب 
که یک سر و گردن بالاتر از ایرانی ها هستند جذب شوند تا در لیگ قهرمانان آسیا 
بتوانند به تیم کمک کنند.استیلی  در ادامه درباره سرباز شدن امید عالیشاه و احمد 
نوراللهی هم گفت : قانون سربازی فوتبالیست ها در فوتبال ایران قانون خوبی نیست و 
باید اصلاح شود. بازیکنان سرباز مجبور هستند فقط به یک باشگاه بروند که آن باشگاه 
هم رقیب تیم محبوبشان محسوب می شود. به  هر حال این موضوع را باید مدیران 
فوتبالی بررسی کنند تا در قانون سربازی بازیکنان عدالت بیشتری وجود داشته باشد.

وی درباره این که برخی از بازیکنان تعصب لازم را به پیراهن خود ندارند، خاطر 
نشان کرد: من هم معتقدم که عرق و تعصب در برخی از بازیکنان کمرنگ تر شده 

است.

بختیاری زاده:

منصوریانحمایتشود
پیشکسوت آبی پوشان تهرانی گفت: مشکلات استقلال قابل کتمان نیست، اما این 
مشکلات با تغییر منصوریان حل نمی  شود و شاید بیشتر هم شود. استقلال به ثبات 

نیاز بیشتری دارد تا تغییرات.
 سهراب بختیاری زاده در خصوص شکست استقلال مقابل نفت گفت: استقلال 
خیلی سردرگم و بی برنامه بود. اصلا از بازی این تیم لذت نبردم. انگار برنامه ای برای 
پیروزی نداشت. بازیکنان این تیم عزم جزمی برای پیروز شدن نداشتند. انگیزه نفتی ها 
به مراتب بیشتر از استقلالی ها بود. پیشکسوت استقلال گفت: استقلال در خرید های 
ابتدای فصلش اشتباهاتی داشت. بازیکنانی به این تیم آمدند که اصلا در حد و اندازه 

استقلال نبودند. 
من از بازیکن خاصی نام نمی برم که کسی خراب نشود. اما باید قبول کرد یکسری 
بازیکنان نمی دانند پیراهن چه تیمی را بر تن دارند. وی افزود: یکی از مشکلات 
استقلال این است که در این تیم نفراتی هستند که خودشان را بزرگتر از استقلال 
می دانند. همه بازیکنان تاریخ باشگاه باید بدانندکه از همه آنها بزرگتر بوده. با نمایش 
بازی کردن نمی شود بزرگ استقلال و پرسپولیس و تیم های دیگر شد. هواداران 
هم آنقدر باهوش هستند که سره را از ناسره تشخیص بدهند. مدافع سابق استقلال 
گفت: متاسفانه الان زمزمه هایی در خصوص تغییرات در کادر فنی استقلال به گوش 

می رسد. 
با جرات می گویم دست زدن به منصوریان مثل جبران کردن اشتباه با اشتباهی 
بزرگتر است. استقلال به ثبابت بیشتر از تغییرات نیاز دارد. باید منصوریان بماند و 
حمایت شود. نه فقط حمایت حرف و صحبتی. بلکه حمایت عملی. نیم فصل بهترین 

فرصت است که خود منصوریان با چند تغییر و تحول تیمش را ترمیم کند.

پرسپولیسازنفتبازیکنمیگیرد؟
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس که امسال فرصت بازی در این تیم را به غیر از یک 
مسابقه پیدا نکرده است، از تیم نفت تهران پیشنهاد دارد و به احتمال زیاد دوباره 

شاگرد علی دایی خواهد شد.
 محمدامین آرامطبع با ۳۲ سال سن امسال جزو بازیکنانی بود که در نقل و انتقالات 

لیگ برتر پیش از شروع فصل، از تیم صبای قم به پرسپولیس آمد.
این مدافع با توجه به به مصدومیت و همچنین عملکرد نسبتا خوب محسن ربیع 
خواه در پست دفاع چپ نتوانست جایی در ترکیب تیم برانکو داشته باشد و تنها در 

بازی برابر قشقایی در جام حذفی فرصت بازی پیدا کرد.
آرام طبع با این شرایط قصد دارد به تیمی برود که بیشتر فرصت بازی پیدا کند 
و به همین دلیل سومین بازیکن جدا شده پس از امید عالیشاه و احمد نوراللهی از 

پرسپولیس محسوب می شود. 
آرام طبع فصل گذشته بازیکن ثابت علی دایی در پست دفاع چپ تیم صبا بود و 
عملکرد خوب وی در این تیم باعث شد تا به پرسپولیس بیاید. این بازیکن به احتمال 

زیاد دوباره نیم فصل شاگرد دایی خواهد شد البته این بار در تیم نفت.
البته موضوع دیگری که مطرح شده این است که سرخپوشان قصد دارند رضا 
علیاری مدافع جوان نفت را که توانایی بازی هم در پست دفاع وسط هم در پست 
دفاع چپ دارد را با آرام طبع معاوضه کنند. علیاری سهمیه زیر ۲۳ سال محسوب 

می شود.

 تیم برانکو ایوانکوویچ و ۵ ضعف بزرگ؛

نگاهی به لیست پرسپولیس در نیم فصل دوم
پرسپولیس با جدایی ۴ بازیکن خود، نیم فصل دوم را در 
شرایطی سخت آغاز خواهد کرد و در صورت عدم مدیریت 

مناسب در نقل و انتقالات با مشکل مواجه خواهد شد.
 برانکو ایوانکوویچ فصل را با جذب آنتونی گولچ، ولادیمیر 
پریمیوف، الکسی پل یانسکی، سیدجلال حسینی، محمد امین 
آرام طبع، بوژیدار رادوشوویچ، علیرضا بیرانوند، وحید امیری، 
ساسان انصاری، حسین ماهینی و صادق محرمی آغاز کرد و در 
حالی که به نظر می رسید با جذب این بازیکنان قادر خواهند بود 
به ناکامی خود در فصل گذشته خاتمه دهد اکنون با مشکلاتی 

غیرقابل پیش بینی مواجه شده است.
در حالی که تنها سه هفته از لیگ گذشته بود آنتونی گولچ، 
مدافع استرالیایی تازه وارد این تیم بود که ساز جدایی سر داد 
و در تعطیلات با بازگشت به تیم خود دیگر به تهران بازنگشت 
تا مراحل فسخ قراردادش دنبال شود. ساسان انصاری نیز دیگر 
بازیکنی بود که بعد از نیمکت نشینی در این تیم از فرصت 
جابجایی در ابتدای فصل سود برد و بار دیگر با بازگشت به فولاد 

به ستاره لیگ و تیمش تبدیل شده است.
اکنون نیز محمد امین آرام طبع به واسطه نیمکت نشینی 
صرف در نیم فصل اول و عدم فرصت به او خواهان جدایی از 
جمع سرخ ها شده است تا سومین بازیکن جذب شده در لیگ 
شانزدهم توسط این تیم باشد که به دنبال جدایی است. این 
مساله را در کنار عدم کارایی لازم از سوی دو بازیکن اوکراینی 
)پل یانسکی و پریمیوف( ناکامی آنها را در جذب ۵ بازیکن ابتدای 

فصل را نشان می دهد.
با این حال امید عالیشاه و احمد نوراللهی نیز با مشمول سربازی 
شدن در نیم فصل از جمع این تیم خارج خواهند شد تا این تیم 
۵ جای خالی در لیست جدید خود ببیند )البته یک جای خالی 

با جذب رامین رضاییان پر شده است(.
در ادامه نگاهی خواهیم انداخت به لیست پرسپولیس با توجه 

به جدایی و شرایط اخیر این تیم و کاستی های موجود در آن:
دروازه بان؛ خیال برانکو ایوانکوویچ راحت است

در درون دروازه پرسپولیس با حضور علیرضا بیرانوند و بوژیدار 
رادوشوویچ خیال سرمربی کروات راحت است و او برخلاف فصل 
گذشته ضعفی در این نقطه ندارد. علیرضا بیرانوند که اکنون با 
پشت سر گذاشتن دوران مصدومیت به جمع رقابت بازگشته 
و دروازه بان کروات نیز نشان داده از نظر فنی مشکلی نخواهد 

داشت.
دفاع میانی؛ وقتی جانشین نیست

بزرگترین ضعف پرسپولیس اکنون در قلب دفاعی این تیم 
است؛ جایی که در شرایط فعلی محمد انصاری و سیدجلال 

حسینی به میدان می روند و جانشین قابل اتکایی برای این دو 
وجود ندارد. همین مساله سبب شد تا محرومیت انصاری باعث 
شود برانکو ایوانکوویچ بدون توجه به نیمکت خود مجبور به 
استفاده از حسین ماهینی در این پست شود. پرسپولیس اکنون 
در لیست خود حامد آقایی، پل یانسکی و عارف علیپور را در 
اختیار دارد. بازیکنانی که یا از تجربه کافی برای حضور در ترکیب 
این تیم برخوردار نیستند یا اینکه از نظر کیفی قادر به اعتماد 
از سوی کادرفنی نیستند. این مساله را در کنار این قرار دهید 
که محمد انصاری نیز اکنون با پیشنهادی از لیگ چین مواجه 
شده و در صورت جدایی مصائب این نقطه به بالاترین حد خود 

خواهد رسید.
دفاع چپ؛ از برانکو اعتماد از کارشناسان انکار

سرمربی پرسپولیس با توجه به ایده های خود در مرحله آماده 
سازی تیمش از محمد انصاری که در فصل گذشته در دفاع 
چپ عملکرد درخشانی از خود به جا گذاشته بود به عنوان 
مدافع میانی سود برد و او را آماده حضو در این پست کرد و 
با جذب آرام طبع به نظر می رسید تعادل در این خط ایجاد 
شده باشد. با این حال با مصدومیت آرام طبع پیش از فصل و 
در ادامه عدم آمادگی و رضایت برانکو ایوانکوویچ از این بازیکن 
باعث شد تا ربیع خواه که پیش از این به عنوان هافبک دفاعی 
در تیم های سابق خود به میدان می رفت تنها با خصیصه پای 

چپ بودن به این پست منتقل شود. بازیکنی که با گذشت ۱۴ 
هفته هنوز نتوانسته نظرها را به خود جلب کند و با توجه به 
بدون رقیب بودن به عملکرد خود ادامه می دهد. مدافع چپ 
دومین پستی که پرسپولیس به شدت بعد از مدافع میانی از 

نبود بازیکن رنج می برد.
مدافع راست؛ دو ملی پوش و آماده

یکی از بهترین نقاط قوت پرسپولیس دفاع راست است که این 
تیم با حضور دو بازیکن ملی پوش در شرایط مناسبی نسبت به 
تمام لیگ به سر می برد. حسین ماهینی و رامین رضاییان اکنون 
به دغدغه بزرگی برای برانکو ایوانکوویچ تبدیل شده اند که او البته 

این مساله را دغدغه شیرین تیمش خوانده است.
هافبک دفاعی؛ فقط کمال باقی ماند

پرسپولیس در این پست با توجه به جدایی محتمل احمد 
نوراللهی تنها کمال کامیابی نیا را در اختیار دارد. بازیکنی که با 
خصوصیات جنگندگی و فیزیکی اش می تواند همواره از بازیکنان 
در آستانه محرومیت لقب گیرد و در حالی که پیش از این یک 
بار طعم محرومیت یک جلسه ای را چشیده، بار دیگر در آستانه 
این اتفاق قرار دارد. نوراللهی با توجه به سربازی در آستانه ترک 
این تیم قرار دارد و با توجه به فلسفه برانکو ایوانکوویچ که به 
فوتبال فیزیکی هافبک هایش اعتقاد دارد سومین ضعف این تیم 
محسوب می شود که باید در نیم فصل و در نقل و انتقالات به 

دنبال جذب بازیکن مدنظر خود باشد.
وینگر راست؛ فرشاد و محرمی و البته رضاییان

برانکو ایوانکوویچ در سمت راست تهاجمی خود نیز بازیکنان 
قابل اتکایی دارد که از جمله آن می توان به فرشاد احمدزاده 
اشاره کرد. بازیکنی که البته در دیدارهای اخیر با توجه به حضور 
رضاییان در ترکیب اصلی به سمت مخالف رفته اما توانایی بازی 
در این پست را داراست. برانکو ایوانکوویچ علاوه بر رضاییان و 
احمدزاده، می تواند از صادق محرمی نیز سود ببرد که علیرغم 
تجربه پایین در بازی هایی که به میدان رفته توانسته عملکرد قابل 

قبولی از خود به نمایش بگذارد.
وینگر چپ؛ امیری تنها شد

با جدایی امید عالیشاه به نظر می رسد کارلوس کی روش برنده 
بزرگ این انتقال لقب گیرد. سرمربی تیم ملی که اعتقاد ویژه ای 
به امیری به عنوان وینگر راست داشت، در چند دیدار قبلی با 
تفکرات برانکو ایوانکوویچ این بازیکن در پست مهاجم به میدان 
رفته بود. اکنون امیری این فرصت را خواهد داشت تا در پستی 
مشابه تیم ملی و بدون رقیب در ترکیب پرسپولیس به میدان 
برود. با این حال با توجه به فشار بازی ها این پست نیز به جایی 

برای نیاز این تیم به تقویت محسوب می شود.
هافبک طراح: مسلمان و دیگر هیچ

محسن مسلمان اکنون به عنوان تنها گزینه این تیم در ترکیب 
سرخپوشان به میدان می رود و البته برخلاف فصل گذشته در 
این فصل عملکرد پرنوسانی داشته است. او که در فصل گذشته 
توانست با حضور خود در ترکیب انقلابی در جمع سرخپوشان 
ایجاد کند در این فصل از آمادگی و عملکرد مناسبی برخوردار 
نبوده و برانکو ایوانکوویچ امیدوار است هافبک خوش نقش تیمش 
بار دیگر به ستاره خط میانی این تیم تبدیل شود. پرسپولیس 
در این پست روی نیمکت تنها محمد رحمتی را در اختیار دارد.

مهاجمان؛ گل نمی زنند اما...
پرسپولیس در این پست در حال حاضر مهدی طارمی، علی 
علیپور، ولادیمیر پریمیوف و رضا کرملا چعب را در اختیار دارد و 

وحید امیری نیز به تناوب در این پست به میدان می رود.
طارمی همانند فصل گذشته علیرغم کسب عنوان آقای گلی 
در استفاده از فرصت ها خساست دارد و علی علیپور نیز با گذشت 
۱۴ بازی هنوز در چشیدن طعم گلزنی ناکام بوده و پریمیوف 

هم...
برانکو ایوانکوویچ که از فصل گذشته با بیان اینکه به دنبال 
مهاجمی قاتل و کشنده )تمام کننده ذاتی( در ترکیب خود 
است، همچنان در این مساله ناکام بوده باید دید در نیم فصل چه 

تدبیری برای این بخش نیز خواهد اندیشید.

دیداربامراکش؛شرطبرگزاریاردویتیمملیفوتبالدرامارات

نعیم،ساسانواعدادجادوییبالاشمار

تهران - ایرنا - درحالی که در روزهای اخیر شایعاتی در 
برخی از سایت های خبری و رسانه ها مبنی بر لغو اردوی 
تیم ملی فوتبال در امارات مطرح شده و گفته می شود 
بنا به دلایلی این اردوی تدارکاتی برگزار نخواهد شد اما 
شرط اصلی برگزاری این اردو انجام دیدار با تیم ملی فوتبال 

مراکش اعلام شده است.
درحالی که در روزهای اخیر شایعات مختلفی در برخی 
لغو شدن  بر  از رسانه ها و روزنامه های ورزشی مبنی 
اردوی تیم ملی در امارات منتشر شده و دلایل مختلفی 
نیز برای آن عنوان می شود و حتی گفته شده که این 
موضوع ممکن است با واکنش تند سرمربی پرتغالی تیم 
ملی مواجه شود اما یک منبع آگاه در فدراسیون فوتبال به 
ایرنا گفت این اردو تنها به شرطی لغو خواهد شد که تیم 
ملی با مراکش یا یک تیم دیگر در این کشور عربی دیدار 

تدارکاتی نداشته باشد.
به گفته این منبع آگاه، فدراسیون های فوتبال ایران و 
مراکش هر دو در تلاش هستند تا دیداری دوستانه در 

اواسط دی ماه بین تیم های ملی دو کشور برگزار شود.
عقیده  براین  ورزشی  مسئولان  و  فوتبال  کارشناسان 
دیدار  یک  خارجی  اردوهای  در  که  درصورتی  هستند 

دوستانه فوتبال وجود نداشته باشد که کادر فنی بتواند 
ضعف ها و قوت های تیم خود را شناسایی کرده و وضعیت 
بازیکنان را محک بزند، برگزاری چنین اردوهایی توجیه 

منطقی ندارد.

این منبع آگاه خاطرنشان کرد که در صورت لغو دیدار 
با مراکش بنا به هر دلیلی، امکان لغو شدن اردوی امارات 

وجود دارد.
انجام  و  خارجی  و  داخلی  مختلف  اردوهای  برگزاری 
دیدارهای تدارکاتی از جمله درخواست های مورد تاکید 
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال بوده است. تیم 
ملی فوتبال ایران قرار است روز سیزدهم دی ماه اردوهای 
آمادگی خود را در کشور امارات برگزار کند اما برخی از 
سایت های خبری طی روزهای گذشته مدعی شده اند 
که این اردو لغو و محل جدید آن کشور عمان خواهد بود.

تیم ملی فوتبال ایران خود را برای دیدارهای دور برگشت 
مرحله نهایی انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه در منطقه 
آسیا آماده می کند. ملی پوشان فوتبال کشورمان که در 
حال حاضر با کسب ۱۱ امتیاز در صدر گروه اول این رقابت 
ها قرار دارند، با تیم های کره جنوبی، ازبکستان، چین، قطر 

و سوریه هم گروه هستند.
نخستین دیدار تیم ملی فوتبال ایران در دور برگشت 
انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه، سوم  مرحله نهایی 
فروردین ماه سال ۹۶ در دوحه با تیم ملی فوتبال قطر 

برگزار می شود.

فولادخوزستان در ۱۱ بازی اخیر خود شکستی را متحمل نشده و روند بدون شکست 
آن همچنان ادامه دارد.

 نعیم سعداوی که ابتدای فصل به فولاد پیوست و جایگزین دراگان اسکوچیچ شد 
سعی کرد تا فولادی ها سابق چون عبدالله کرمی، ایوب والی، سروش سعیدی، مهرداد 

جماعتی، حمید بوحمدان و اسماعیل شریفات را در کنار یکدیگر در ترکیب قرار دهد و 
به خواسته خود برسد. اما باخت در هفته اول برابر ماشین سازی و همچنین شکست در 
هفته سوم برابر ذوب آهن فولاد را از این هدف دور کرد. فولاد که در ۴ هفته ابتدایی تنها 
۲ امتیاز به دست آورده بود توانست شاه ماهی نقل و انتقالات را به تیم خود بازگرداند. با 
حضور ساسان انصاری و همچنین وحید طالب لو در درون دروازه فولاد قوی و قوی تر شد 
و حال ۱۱ بازی است که قرمزهای اهواز طعم شکست را نچشیدند. فولادی ها با درخشش 
ساسان انصاری، اسماعیل شریفات، عبدالله کرمی، عبدالله ناصری، ایوب والی، یوسف وکیا، 
وحید طالب لو و ... توانسته اند در رده پنجم قرار بگیرند. در لیگ دوازدهم حسین فرکی 
پس از باخت مقابل ذوب آهن در اصفهان که البته با حواشی زیادی همراه بود توانست 
تیمی بسازد که ۱۹ هفته را بدون شکست ادامه بدهد. حال تیم نعیم سعداوی می خواهد 
این رکورد را بهبود بخشد و آن را به نام خود کند. باید دید آیا ستاره های فولاد همچنان 

به کار تیم سعداوی خواهند آمد یا خیر.
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چطورقویترینکرمضدترکپوسترا
درخانهبسازیم؟!

کشیدگی و افتادگی پوست همواره دغدغه بسیاری از افراد بالاخص زنان باردار بوده که در 
این مطلب یک روش مبتکرانه در این خصوص معرفی شده است.

بسیاری از زنان در سراسر جهان با خطهای ناشی از زایمان طبیعی یا کشیدگی پوست به 
علت چاقی و یا رشد ناگهانی عضلات، مخصوصا بر دور کمر و شکم و رانهایشان، مشکل دارند 

و برای خلاص شدن از این لکه ها حاضرند به هرکاری دست بزنند.
در این مقاله، به شما یک کرم خانگی و دست ساز معرفی می کنیم که برای از بین بردن 

آسیب های پوستی بسیار مفید است.
بهترین بخش این ماجرا این است که این کرم دست ساز بسیار موثرتر از هر محصول 

دیگری در بازار است که بعضا شیمیایی و دارای عوارض جانبی هستند.
گفته می شود با استفاده از این کرم نتایج را فقط پس از گذشت هفت روز مشاهده خواهید 

کرد.
همچنین این کرم علاوه بر از بین بردن خطوط و آثار کشیدگی و لکه ها تا حدودی به 

چربی سوزی نیز کمک می کند.
مواد تشکیل دهنده کرم دست ساز

۱. صد و پنجاه میلی لیتر روغن بچه
۲. ۵ تا ۶ عدد کپسول موم )موم عسل که از خاصیت چسبندگی آن در صنایع غذایی و 

دارویی استفاده می شود(
۳. بیست قطره عصاره پرتقال یا لیمو

۴.سه الی پنج قطره روغن دارچین
این کرم دست ساز حاوی مواد افزودنی مضر نیست و شامل بهترین ترکیب برای چربی و 

رطوبت رسانی به پوست است.
عصاره مرکبات بخش ضروری و بسیار مهم و مفید علیه لکه ها و خطوط پوست هستند و 
شما می توانید انتخاب کنید که از کدام عصاره می خواهید بهره ببرید؛ پرتقال، لیموشیرین یا 

لیمو ترش. عصاره مرکبات با مواد مفید خود، پوست را سفت وتغذیه می کند.
از طرفی استفاده از روغن دارچین هم عطر دلپذیری به کرم می بخشد و هم در ترکیب با 

پوست مرکبات باعث شادابی و جوانی پوستتان می شود.
روش آماده سازی کرم

۱۵۰ میلی لیتر روغن بچه را در یک شیشه ریخته و سپس  ۵-۶ عدد کپسول موم به آن 
اضافه کرده و خوب هم بزنید.

سپس ۲۰ قطره از اسانس پرتقال و پنج قطره از روغن دارچین را اضافه کنید. همه مواد را 
به خوبی با هم مخلوط کرده و درب شیشه را بگذارید و به مدت ۸ تا ۱۰ ساعت، صبر کنید. 

پس از آن، یک بار دیگر مخلوط را هم بزنید.
اکنون محلول دست ساز شما آماده است. فراموش نکنید که بعد از هر بار استفاده، درب 
شیشه را ببندید. برای دستیابی به بهترین نتایج، کرم را هر روز در نقاط مورد نظر بدن با 

حرکات قوی ماساژ دهید.
انتظار می رود پس از گذشت هفت روز نتیجه کارتان را ببینید. عمر مفید این کرم ها ۳ 
هفته است. هنگامی که کرم را روی پوستتان ماساژ دادید، صبر کنید تا پوست، کرم را به 

خوبی جذب کند سپس می توانید لباستان را بپوشید.
در صورت مشاهده لکه های تیره رنگ روی بدنتان جای هیچ نگرانی نیست چرا که آنها 

نتیجه استفاده از کپسول موم بوده و می توان آنها را به راحتی شست.
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محققان موفق به توسعه یک اپلیکیشن جدید برای ماهیگیری شدند که به 
ماهیگیران کمک های بسزایی می کند.

این برنامه که FishVerify نام دارد، به شناسایی گونه های مختلف ماهی ها پرداخته 
و اطلاعات زیستگاه ها را در اختیار کاربر قرار می دهد.

همچنین با استفاده از GPS گوشی های هوشمند، اطلاعاتی را در مورد اندازه ماهی 
و محدودیت های موجود در آن منطقه را ارائه می دهد.

FishVerify با تکیه بر هوش مصنوعی طراحی شده که توانایی تشخیص تصاویر 
را دارد.

این سیستم دارای ۱.۵ میلیون تصویر بیش از ۱۰۰۰ گونه ماهی است.
با استفاده از مجموعه داده های این اپلیکیشن، ماهی گیران پس از صید ماهی 
می توانند یک تصویر از آن گرفته و در عرض چند ثانیه اطلاعات مرتبط با این گونه 

را به دست آورند.
این اطلاعات شامل جزئیات ویژگی های فیزیکی، زیستگاه این گونه جانوری، 

راهنمایی در مورد چگونگی صید آن و چگونگی مصرف آن است.
این تصاویر را می توان در اپلیکشین ذخیره کرد و دفعه بعد و در هنگام مشاهده 

مجدد این گونه ماهی، اطلاعات آن را مورد بررسی قرار داد.
FishVerify همچنین از داده های مکان یابی گوشی های هوشمند برای بررسی 

قوانین محلی و مقررات موجود در اطراف زیستگاه گونه خاص استفاده می کند.
این  اپلیکیشن FishVerify موجود بوده و طراحان   iOS تنها نسخه ابتدا  در 

اپلیکیشن در حال ایجاد نسخه اندروید آن نیز هستند.
Kickstarter  در حال حاضر به دنبال جمع آوری بودجه در وبسایت  FishVerify

بوده و اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، این اپلیکیشن تا فوریه ۲۰۱۷  در 
دسترس خواهد بود.

ماهیگیریهمهوشمندمیشود

پروژه   بار  اولین  برای  استنفورد  دانشگاه  محققان 
گسترده ای را به منظور ساخت یک مغز که قدرت برابری 

با مغز انسان داشته باشد، آغاز کرده اند.
این پروژه در شش فاز مجزا اجرا می شود و با استفاده 
از مهندسی معکوس محققان تلاش می کنند به اطلاعات 

پایه ای برای ساخت یک مغز مصنوعی دست پیدا کنند.
فاز اول: شناسایی ساختار و طراحی

در مغز انسان ۱۰۰ میلیارد نورون و رشته عصبی وجود 
دارد که قسمت های مختلف را به هم متصل می کنند. 
در گذشته شناسایی محل اتصالات نورون ها کار بسیار 
دشواری بود و صرفا برای بخش محدودی از نورون های 
سطحی کاربرد داشت. در حال حاضر با استفاده از تکنیکی 
موسوم به شفافیت می توان عملکرد تمام نورون ها را 
بررسی کرد و برای هر کدام رنگی مجزا در نظر گرفت تا 

محل اتصالات به خوبی قابل تشخیص باشد.
در بخش دیگری از این پروژه برای بررسی عملکرد 
نورون ها و سرعت انتقال آنها در انسان سالم و هوشیار، از 
نوعی MRI تخصصی بهره گرفته می شود. با تلفیق این دو 
روش ساختار ارتباطات و سرعت انتقال اطلاعات در مغز 

به خوبی شناسایی می شود و فاز اول به پایان می رسد.
فاز دوم: ارزیابی سیگنال های مغز

برای شناخت کامل عملکرد مغز شناخت اتصالات 
نورون ها و سلول های عصبی فقط نیمی از عملیات لازم 
است و برای شناخت کامل باید ساختار سیگنال های 
الکتریکی که به قسمت های مختلف ارسال  می شوند نیز 
مورد ارزیابی قرار بگیرند. ابزارهای مناسب برای اندازه گیری 
سیگنال های مغز در سال گذشته در دو آزمایشگاه دانشگاه 
استنفورد طراحی و ساخته شدند و با استفاده از این 
وسایل محققان توانستند میزان فعالیت الکتریکی مغز را 
در شرایط واقعی اندازه بگیرند. در زمان ارسال سیگنال ها، 
ولتاژ نورون ها به صورت لحظه ای تغییر می کند و اطلاعات 
مورد نظر در مغز منتقل می شود که این ابزارها این 

تغییرات را ثبت می کنند.
فاز سوم: دستکاری سیگنال های مغز

در دهه گذشته اگرچه تکنیک های مختلفی برای 
تحریک بخشی از نورون ها معرفی شد اما جدیدترین روش 
انجام این کار حاصل کار پروفسور کارل دیزروس است که 
می تواند تک تک نورون ها را به دلخواه تحریک کند. در 
این روش با اعمال پالس های مختلف به مغز، نورون ها 
در واکنش به پالس ورودی، پروتئینی تولید می کنند که 
میزان آن به میزان شدت پالس ورودی وابسته است و بر 
اساس این روش عملکرد هر نورون و قابلیت ها و میزان 

تاثیرپذیری آن مورد بررسی قرار می گیرد.
و  دارد  کاربرد  سطحی  نورون های  برای  روش  این 

محققان دانشگاه استنفورد اعلام کرده اند در حال طراحی 
روش هایی هستند که با استفاده از امواج فراصوت به 

سطح های پایین تر مغز دسترسی پیدا کنند.
برای  منطقی  تئوری  یک  طراحی  چهارم:  فاز 

عملکرد مغز
شناخت ساختار مغز برای مهندسی معکوس و رسیدن 
به یک کپی منحصربفرد کافی نیست و نحوه عملکرد هر 
بخش و اطلاعات داخل آن نیز اهمیت دارد و بررسی و 
کار با سیگنال ها نمی تواند تمام اطلاعات مورد نیاز را در 
اختیار ما بگذارد. در این فاز عملکرد مغز در زمان انجام 
فعالیت های مختلف مورد بررسی قرار می گیرد و حساسیت 
بخش های مختلف نسبت به هر فعالیت مشخص می شود. 
با پیچیده تر کردن و ترکیب فعالیت های مختلف نظیر 
تکلم، حرکت کردن، فکر کردن و حل مسئله، شناخت از 
نحوه عملکرد مغز بیشتر می شود و می توان یک توصیف 

تئوری مناسب از کارکرد مغز بدست  آورد.
فاز پنجم: پیاده سازی دیجیتالی

مغز انسان یک کامپیوتر طبیعی قدرتمند است که با 
دریافت انرژی از یک وعده غذا، میلیون ها سیگنال مختلف 
را در لحظه ارزیابی کرده و به آنها پاسخ می دهد و برای 
شبیه سازی مناسب باید این قابلیت ها به خوبی پیاده سازی 
شوند. برای مثال یک عملیات ساده وقتی به یک موش 
برابر  و یک کامپیوتر داده می شود مغز موش ۹۰۰۰ 
سریع تر از کامپیوتر واکنش می دهد و ۴۰ هزار برابر کمتر 
انرژی مصرف می کند. حالا وقتی صحبت از عملیات های 
پیچیده تر و ترکیبی می شود که مغز انسان انجام می هد، 

کار بسیار سخت تر خواهد شد.
جدیدترین برد دیجیتالی که توسط محققان دانشگاه 
استنفورد طراحی شده "نوروگرید" نام دارد. نورو گرید 
کم مصرف ترین و سریع ترین بردی است که تا به حال 
ساخته شده و ظرفیت محاسباتی آن با یک میلیون نورون 
برابری می کند و توان مصرفی آن فقط سه وات است. در 
حال حاضر ابعاد این برد دیجیتال هم اندازه یک تبلت است 
و محققان امیدوارند تا پنج سال آینده بتوانند ابعاد آن را 

هم اندازه با یک تراشه کوچک کنند.
فاز ششم: بررسی کنش و واکنش

در این مرحله باید کنش و واکنش را به مغز مصنوعی 
آموزش داد و کیفیت آن را سنجید. در قدم اول مغز 
مصنوعی باید محیط پیرامونی خود را درک کرده و 
بشناسد و مشخص است که سخت ترین بخش پروژه 
فاز ششم آن خواهد بود. مهمترین ابزار شناخت انسان از 
محیط پیرامونش چشم اوست اما در واقع تمام اطلاعات 
در مغز پردازش می شود و چشم، گوش و دیگر اعضای 
مغزش  با  انسان  هستند.  اطلاعات  ناقل  فقط  حسی 

می بیند، می شناسد، می شنود، می چشد و حرف می زند.
و  یادگیرنده  الگوریتم های  از  استفاده  با  فاز  این  در 
اطلاعات پایه ای نظیر تصاویر و صداهای مختلف سعی 
می شود اطلاعات پایه ای در اختیار مغز مصنوعی قرار گیرد 

تا شناخت نسبت به محیط پیرامون فراهم شود.   
در این پروژه که جزئیات آن توسط دانشگاه استنفورد 
منتشر شده چندین استاد و محقق در رشته های مختلف 
و  روانشناسی  پزشکی،  شناسی،  عصب  رایانه،  علوم 
مهندسی برق شرکت دارند و تمام فازها به صورت موازی 
در حال پیشرفت هستند تا کیفیت خروجی و قدرت مغز 

تولیدی روز به روز بهتر و بیشتر شود.
تلاش برای تولید مغز و ماشین ها و دستگاه های فوق 
هوشمند همواره مورد توجه بشر بوده است و بسیاری 
از محققان در این زمینه به موفقیت هایی نیز رسیده اند 
اما تاکنون بیشتر این تلاش ها بر خلاف پروژه دانشگاه 

استنفورد تک بعدی و محدود بوده است.
علوم  آکادمی  دانشمندان  پیش  مثال چندی  برای 
پزشکی نیژنی نوگراد روسیه موفق به ساخت بافت های 
مغز در شرایط آزمایشگاهی شدند. در تلاشهای مشابهی 
دانشمندان آلمانی با استفاده از  میکروکامپوننت های 
الکترونیکی با قابلیت تقلید رفتار سلول های عصبی طبیعی 
و با طراحی و ساخت حافظه با توانایی یادگیری، از آنها 
به عنوان اجزای اصلی برای طرح مغز مصنوعی استفاده 
بزرگ در زمینه علوم  کردند.  همچنین شرکت های 
کامپیوتر نیز در این زمینه اقداماتی انجام داده اند برای مثال 
شرکت آی بی ام در یک گام رو به جلو برای ساخت ذهن 
مصنوعی به رونمایی یک ساختار برنامه ریزی برای تراشه ها 
با الهام از مغز انسان پرداخته است و در نهایت قصد دارد 
یک سیستم تراشه با ۱۰ میلیارد نورون و ۱۰۰ تریلیون 
سیناپس تولید کند. بسیاری از متفکران و دانشمندان 
معتقدند هوش مصنوعی می توانند همانند یک شمشیر 
دولبه برای موجودیت بشر باشد. از طرفی می تواند انسان 
را قدرتمندترین موجود هستی کند و از طرفی می تواند 
حیات او را به مخاطره بیندازد. پروفسور استیون هاوکینگ 
فیزیکدان برجسته انگلیسی چندی پیش هشدار داده بود 
که تلاش برای ساخت ماشین های هوشمند و متفکر، 
تهدید جدی برای بشریت محسوب می شود و انسان که 
با تکامل زیستی کند محدود شده است، قادر به رقابت با 
ماشین های هوشمند نبوده و در نهایت حذف خواهد شد.

وی تنها دانشمندی نیست که درخصوص خطرات 
هوش مصنوعی هشدار داده است؛ الون ماسک بنیانگذار 
را  مصنوعی  هوش  اسپیس ایکس،  هوافضای  شرکت 
خطرناک تر از سلاح اتمی توصیف کرده و معتقد است که 

ربات ها می توانند نسل بشر را در آینده نابود کنند.

شمارشمعکوسبرایدستیابیبشربهقویترینمغزمصنوعی

محققان لباس روباتیکی ساخته اند که به افراد سالمند کمک می کند بهتر حرکت 
کنند.

 بیشتر اوقات فناوری پوشیدنی برای افراد سالم ساخته می شود. این فناوری برای 
ردیابی یک فعالیت ورزشی شدید یا شمارش گام های فرد به کار می رود. اما شرکتی 
تازه کار در سیلیکون ولی مشغول ساخت لباسی روباتیک برای سالمندانی است که 

در راه رفتن و حرکت کردن، دچار مشکل هستند.
است که   کالیفرنیایی  استارت آپ  دارد یک  نام   Superflex این شرکت که
فعالیت های خود را به تازگی اعلام کرده است.  این شرکت اعلام کرده هم اکنون 
مشغول تحقیق روی لباسی مجهز به حسگرهای مختلف برای افراد سالمند است که 

با کامپیوتر کنترل می شود.
حسگرهای این لباس می توانند وضعیت و حرکت بدن را ردیابی کنند و به سرعت 

به فرد کمک کنند دستان خود را بالا ببرد.
این فناوری در اصل در SRI International ساخته شده و هدف اصلی آن کاهش 

جراحت در سربازانی بود که بار سنگین حمل می کردند.  
شرکت Superflex تاکنون توانسته با همکاری با شرکت ژاپن »گلوبال برین«،  ۱۰ 

میلیون دلار سرمایه برای عملی کردن ایده خود جمع آوری کند.
 هرچند بازار اولیه این محصول آمریکا در نظر گرفته شده، اما طی دهه آتی 
جمعیت ۶۵ سال به بالای ژاپن از ۴۸ به ۸۸ میلیون نفر خواهد رسید. بنابراین ژاپن 

مکانی ایده آل برای عرضه این لباس است.

لباسروباتیکبرایکمکبهسالمندان
ساختهشد

نسخه های طبی و خانگی برای درمان نارسایی های کبد

بیماری های کبد عملکرد سیستم های حیاتی بدن را با 
اختلال مواجه می کند اما با برخی روش های درمانی خانگی 

می توان سلامت این عضو را بهبود بخشید.
هر گونه اختلال در عملکرد کبد می تواند به یک بیماری 

منجر شود که از آن با عنوان بیماری کبد یاد می شود.
کبد از ارگان های اصلی بدن محسوب شده و مسئولیت 
اعمال مهمی را به عهده دارد. وقتی این عضو آسیب دیده با 
کبد بیمار شود عملکرد بدن دچار اختلال شده که در این 
حالت به آن هپاتیت می گویند. علاوه بر این کبد چرب یکی 
از بیماریهای جوامع مدرن امروزی است که در اثر چاقی و 

سبك زندگی نادرست به وجود می آید.
 کبد نقش مهمی در سوخت و ساز قند، چربی و آهن 
بازی کرده و به تولید صفرا و در نتیجه هضم چربی کمک 
می کند. علاوه بر این ها این اندام حیاتی در تولید پروتئین 

و تولید فاکتورهای انعقاد خون نقش دارد. 
 از علائم بیماری کبد باخبر شوید

علائم بیماری های کبدی شامل خستگی، ضعف، کاهش 
وزن، تهوع، استفراغ و زرد شدن پوست است. کبد به راحتی 
می تواند سلول های آسیب دیده خود را بازسازی کند اما 
اگر میزان آسیب دیدگی و سلول های از دست رفته کبد 
۷۵ درصد یا بیشتر باشد. در این صورت این اندام قادر به 

پاسخگویی نیازهای بدن نیست.
برخی از مشکلات و بیماری ها کبد را می توان با داروهای 
خانگی درمان کرد اما در موارد پیشرفته نیاز به دارو بوده و 

در صورت نارسایی کبدی ممکن است نیاز به پیوند باشد.
خار مریم؛ دارویی گیاهی که  معجزه می کند

این گیاه برای طیف گسترده ای از بیماری های کبدی 
موثر است. شواهد نشان می دهد که این گیاه برای هپاتیت 
ویروسی، سیروز کبدی و سمی شدن این عضو بدن در اثر 
مواد شیمیایی، قارچ ها و مواد مضر مفید و تاثیرگذار است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان  ،شکل کپسولی و 
دارویی این گیاه در داروخانه ها و عطاری ها یافت می شود. 
کافی است ۹۰۰ میلی گرم از این گیاه را ۲ بار در روز همراه 

با غذا مصرف کنید.
پاکسازی کبد و لاغری با سرکه سیب

این ماده غذایی به سم زدایی کبد کمک می کند. اگر 
سرکه سیب را قبل از غذا مصرف کنید سوخت و ساز چربی 
در بدن شما بیشتر شده و در نتیجه وزن شما کاهش پیدا 

می کند.
یک قاشق غذاخوری سرکه سیب را در یک لیوان آب 
ریخته و یک قاشق چایخوری عسل به آن اضافه کرده و این 
نوشیدنی مفید را سه بار در روز برای پاکسازی کبد بنوشید.

این گیاه نویدبخش سلامتی تان است
مصرف چای ریشه قاصدک حداقل ۲ بار در روز در 
بهبود عملکرد کبد موثر است. برای تهیه چای این گیاه 
کمی از ریشه آن را در یک لیوان آب جوش ریخته و 

آن را بنوشید.
 انگور فرنگی سلامتی کبد را تضمین می کند

این میوه یکی از غنی ترین منابع ویتامین C است و به 
حفظ عملکرد کبد در سطح مطلوب کمک می کند. شما 
می توانید چهار تا پنج عدد انگور فرنگی را در روز بخورید یا 

آن را در سالاد استفاده کنید.
با  کبد  بیماری  ساله  چندهزار  گیاهی  درمان 

شیرین بیان
این گیاه درمان بسیار عالی برای شرایط کبد چرب است. 
برای  )آیورودا(  هند  باستانی  در طب  زمانی  درمان  این 

بیماری کبد مورد استفاده قرار می گرفت.
پودر ریشه شیرین بیان را در آب جوش ریخته و چند 
دقیقه مواد آن را فشار داده تا عصاره آن به طور کامل خارج 

شده و چای آن را یک یا ۲ بار در روز مصرف کنید.
ادویه ای که دوست کبد شما است

زردچوبه دارای خواص ضد عفونی کنندگی بوده و به 
عنوان یک آنتی اکسیدان عمل می کند. این ادویه می تواند 
سلامت کبد را بطور قابل توجهی بهبود بخشد. زردچوبه 
 B ضد ویروس بوده و مانع از تکثیر ویروس های هپاتیت

و C می شود.

زردچوبه را در پخت و پز استفاده کنید
شما می توانید  قاشق چایخوری زردچوبه را با شیر مخلوط 

کرده و هر روز آن را بنوشید.
قاشق   ۱ با  را  زردچوبه  چایخوری  قاشق  یک  نصف 
مرباخوری عسل مخلوط کرده و هر روز آن را مصرف کنید.

بذر کتان فشار کبد را پایین می آورد
کبد هورمون هایی را که در جریان گردش خون وجود 
دارند پاکسازی کرده و این باعث می شود فشار کبد بالا برود. 
دانه کتان مانع از حرکت هورمون در گردش خون شده و 
فشار روی کبد را کاهش می دهد.استفاده از بذر کتان خرد 
شده بر روی نان یا سالاد یا مصرف آن همراه با غلات و 

حبوبات به عملکرد کبد کمك می کند.
معجزه اسفناج و آب هویج

این روش طبیعی و خانگی برای درمان سیروز کبدی موثر 
بوده و فقط کافی است که نصف لیوان آب اسفناج و نصف 
لیوان آب هویج را ترکیب کرده و این آب میوه طبیعی را هر 

روز حداقل سه بار مصرف کنید.
آووکادو و گردو بیماری را از کبد فراری می دهند

برای محافظت کبد از بیماری ها و پاکسازی سموم رسوب 
کرده در آن آووکادو و گردو را در رژیم غذایی خود بگنجانید.

سیب و سبزیجات برگ
سبزیجات برگ دار با تحریک جریان صفرا و پکتین موجود 
در سیب با حذف سموم از دستگاه گوارش به سلامت کبد 

کمک می کنند.
از طرفی، نوشیدن ۱۰ تا ۱۲ لیوان آب روزانه برای سالم 

نگه داشتن کبد و پاکسازی آن از سموم موثر است.
ورزش را فراموش نکنید

ورزش منظم باعث تحریک هضم مناسب غذا و از بین 
بردن چربی بدن می شود، با افزایش عرق کردن به حذف 
سموم از طریق پوست کمک می کند و فشار روی کبد را 

کاهش می دهد.
گفتنی است؛ برای تاثیر بهتر حداقل ۴۰ دقیقه ورزش به 

مدت ۵ روز در هفته لازم است.

بااینموادغذایی:تنتانگرمودلتانخوش
 

فصل پایانی سال است و نیاز بدن به انرژی افزایش می یابد. برای اینکه در این روزهای 
سرد تنتان از سرما نلرزد و دلتان گرم و خوش باشد بیشتر به تغذیه تان برسید. در این 
مطلب شما را با چند ماده غذایی مناسب برای روزهای سرد بیشتر آشنا می کنیم. لطفاً 

با ما همراه باشید.
زمستان با گام های سنگین فرا رسید. افت دما و برودت هوا گاه خلق و خوی برخی ها 
را تنگ می کند. فصل پایانی سال است و نیاز بدن به انرژی افزایش می یابد. برای اینکه 
در این روزهای سرد تنتان از سرما نلرزد و دلتان گرم و خوش باشد بیشتر به تغذیه تان 
برسید. در این مطلب شما را با چند ماده غذایی مناسب برای روزهای سرد بیشتر آشنا 

می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
پرتقال و رفقا

پرتقال یکی از بهترین میوه های زمستانی است. این نارنجی پوش خوشمزه سرشار 
از ویتامین C است که برای عملکرد خوب بدن لازم و ضروری است. در این فصل 
سال میزان ویتامین C بدن کاهش می یابد. پرتقال برای مقابله با خستگی، استرس و 
جلوگیری از ابتلا به سرماخوردگی موثر است. بنابراین توصیه می شود صبح ها آب دو 
عدد پرتقال را گرفته و میل کنید. علاوه بر این، می توانید پرتقال را به عنوان میان وعده 
یا در سالاد میوه میل کنید. می توانید روی پرتقال کمی دارچین بپاشید و به عنوان دسر 
میل کنید. البته نباید از دیگر مرکبات مانند گریپ فروت و لیموترش و لیموشیرین غافل 

شوید. کیوی نیز جزو منابع غنی ویتامین C است.
زنجبیل تازه

خیلی ها تصور می کنند به این سادگی ها نمی شود زنجبیل مصرف کرد. اما زنجبیل 
یک ماده غذایی فوق العاده برای روزهای سرد سال است. چون سرشار از آنتی اکسیدان 
ها و ترکیبات ضدالتهابی است و فواید زیادی برای بدن دارد. زنجبیل باعث پیشگیری 
از سرماخوردگی شده و بدن را ضدعفونی می کند. توصیه می کنیم زنجبیل تازه را در 
سالادهایتان رنده کنید. می توانید از این ماده غذایی در تهیه انواع غذاها نیز استفاده کنید. 

مصرف چای زنجبیل نیز از انتخاب های مفید برای زمستان است.
ماهی آزاد

ماهی آزاد یکی از بهترین ماهی های چرب و سرشار از امگا ۳ ها است. بر کسی 
پوشیدن نیست که اسیدهای چرب امگا ۳ برای بهبود عملکرد اعضای بدن و سلول ها 
لازم و ضروری هستند. این ترکیبات به سرعت جذب می شود و ذخیره آن برای ماه 
های سرد زمستان لازم است. بدن ما برای مقابله با سرمای هوا نیاز به امگا ۳ ها به عنوان 
منبع انرژی دارد. می توانید با مصرف روغن کلزا، روغن تخم کتان، ماهی ساردین و غیره 

ذخیره امگا ۳ بدنتان را بالا ببرید.
هویج

هویج برای تمام فصول لازم است. این سبزی نارنجی رنگ باعث خوش آب و رنگ 
شدن پوست در سرمای زمستان می شود. میزان بالای بتاکاروتن موجود در هویج باعث 
افزایش سلامت چشم ها شده و از سلول های بدن محافظت می کند. توصیه می کنیم 
هویج رنده شده را به سالادهایتان اضافه کرده و آب هویج را در رژیم غذایی تان بگنجانید. 

در تهیه سوپ ها و غذاهای دیگر از هویج استفاده کنید.
بوقلمون

بوقلمون حاوی میزان قابل توجهی آهن بوده و برای تمام سال لازم است. آهن موجود 
در بوقلمون برای مقابله با خستگی زمستانی فوق العاده است. این ماده معدنی برای 

تقویت سیستم ایمنی بدن و مقابله با کم خونی لازم است.
عسل

عسل تسکین دهنده و ضدعفونی کننده است و برای درمان گلودرد موثر عمل می 
کند. این ماده غذایی برای مقابله با خستگی زمستانی فوق العاده است و یک آنتی بیوتیک 
طبیعی محسوب می شود. عسل منبع پتاسیم، منیزیم و آهن و همچنین پروتئین ها و 
ویتامین های A،B،C و E است. توصیه می کنیم عسل را جایگزین قند کنید و از خواص 

بی نظیر آن بهره ببرید.
سیر

سیر یک آنتی بیوتیک طبیعی و فوق العاده است و خطر ابتلا به بیماری های عفونی 
زمستانی را کاهش می دهد. توصیه می کنیم به غذاهایتان بخصوص غذاهای حاوی 
گوشت سیر اضافه کنید. اگر به خاطر بوی بد از مصرف آن خودداری می کنید می توانید 

آن را ریز کرده و مانند قرص بخورید.
سوپ سبزیجات

هیچ چیز به اندازه یک کاسه سوپ سبزیجات، بدن را گرم نمی کند و مغذی نیست. 
سوپ سبزیجات و البته انواع آش ها حاوی مواد مغذی مورد نیاز بدن یعنی فیبرها، 
ویتامین ها و مواد معدنی هستند و به تقویت دستگاه ایمنی بدن کمک می کنند. توصیه 
می کنیم از سبزیجات فصلی برای تهیه سوپ ها استفاده کنید. از هویج، سیب زمینی، 
تره فرنگی، سبزیجات معطری مانند جعفری و غیره استفاده کرده و سوپ های خوشمزه 
تهیه کنید. اضافه کردن آب مرغ و مرغ به سوپ باعث افزایش جذب پروتئین می شود.

میوه های خشک
روی میزتان میوه های خشک داشته باشید و زمانی که ته دلتان ضعف می رود به جای 
هله هوله ها میل کنید. آجیل ها، کشمش، زردآلوی خشک، خرما، انجیر خشک و غیره 
حاوی اسیدهای چرب ضروری و مواد معدنی مورد نیاز مانند منیزیم و آهن بوده و برای 

روزهای سرد مناسب هستند.
شکلات سیاه

شکلات سیاه به دلیل دارا بودن کاکائو منبع خوب منیزیم است. این ماده غذایی نه تنها 
ضدسرما است بلکه برای بهبود خلق و خوی و تقویت بدن موثر عمل می کند.

پاستاها و غلات کامل
اگر در روزهای سرد به یکباره انرژی تان تخلیه می شود به سراغ غلات کامل و پاستاها 
بروید. قند موجود در این مواد غذایی به بدن کالری رسانده و به دلیل آزاد کردن آرام 
انرژی بدن را گرم می کنند. پاستاها و غلات کامل منبع فیبرها بوده و برای سلامت 

روده ها مفید هستند.
چای سبز

چای سبز نیز مانند سوپ سبزیجات برای گرم کردن بدن فوق العاده است. چای سبز 
حاوی ترکیبات آنتی اکسیدانی است که به ویژه برای کنترل کلسترول بد موثر عمل 

می کند.
حرف آخر

با مصرف این مواد غذایی سالم می توانید زمستان امسال را بدون خستگی زیاد و ترس 
از سرماخوردگی سر کنید. اما اگر با وجود مصرف این ها همچنان احساس خستگی و بی 
حالی دارید به پزشک مراجعه کنید. توصیه می کنیم در این شب ها به خوبی بخوابید 
و به میزان کافی آب بنوشید. خانه نشینی و بی تحرکی را کنار بگذارید و پیاده روی 

روزانه داشته باشید.

یک متخصص طب سنتی :

نوشیدنچایدراینمواقعبرایبدن
خطرناکاست

یک متخصص طب سنتی گفت: اگر چای سیاه را به درستی مصرف نکنیم مشکلات 
فراوانی را برای بخشهای مختلف بدن به وجود خواهد آورد.

فرهاد صبری درخصوص مضرات مصرف چای اظهار داشت: مصرف هر گونه مواد 
خوراکی اگر به اندازه کافی و معقول باشد نه تنها خطری برای بدن ندارد بلکه مفید 
نیز است اما چنانچه همین ماده خوراکی بیشتر از حد معمول و نادرست مصرف شود، 

مضرات بسیاری برای بدن در پی دارد. 
وی بیان کرد: چای سیاه نیز از این قاعده مستثنی نیست و مصرف بیش از حد آن 

آسیب های فراوانی به بدن وارد می کند. 
این متخصص طب سنتی تصریح کرد: اولین نقطه در بدن که مورد آسیب مصرف 
بیش از حد چای قرار می گیرد، مینای دندان است که به عنوان یکی از عوامل مهم در 

تیره شدن و پوسیدگی دندان به شمار می رود.
صبری تصریح کرد:  در چای سیاه ماده ای به نام تئین وجود دارد که موجب افزایش 
ضربان قلب می شود و مصرف بیش از حد ان برای افرادی که ضربان قلب آنها بیشتر از 

۸۰  است، توصیه نمی شود.
وی بیان کرد: به دلیل وجود همین ماده در چای و درصورت مصرف بیش از حد 
موجب تهییج اعصاب و بروز عصبانیت شده و در برخی خانمها موجب بروز اضطراب می 
شود.این متخصص طب سنتی گفت: از آنجا که چای سیاه حاوی مقادیر زیادی کافئین 
و تئین می باشد به افراد مبتلا به زخم معده توصیه می شود که مصرف آن را کاهش 

دهند و یا حداقل ۳ ساعت بعد از غذا چای بنوشند.
صبری در همین رابطه مطرح کرد: این مسئله مهم است که چای در چه ساعتی از روز 
مصرف شود و توصیه من این است که به علت خالی بودن معده افراد یک ساعت قبل از 

غذا از نوشیدن چای پرهیز کنند.
وی با اشاره به این موضوع که بلافاصله بعد از غذا نباید چای مصرف شود، افزود: 
مصرف چای بلافاصله پس از غذا به کاهش جذب اسید فولیک، آهن و کلسیم در 
بدن منجر شده و به مرور مشکلاتی همچون پوکی استخوان در افراد را به دنبال 

خواهد داشت.
این متخصص طب سنتی اظهار داشت: البته مصرف کم چای سیاه در طول روز به 
عملکرد بهتر کلیه و آرامش اعصاب کمک می کند و ما ایرانی ها باید یاد بگیریم که هر 

ماده ای را به مقدار کم و به میزان تعیین شده مصرف کنیم.



اجتماعی ۶

رئیس پارک علم و فناوری استان قم مطرح کرد

چالشهایپیشرویشرکتهایدانشبنیان
دراستانقم

رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: شرکت های دانش بنیان با چالش هایی 
مواجه هستند که یکی از آنها توسعه محصول است. 

سید حسین اخوان با اشاره به مشکلات شرکت های دانش بنیان استان اظهار کرد: 
این شرکت ها مثل بقیه شرکت های دیگر فعال در کسب و کار دو دسته مشکل دارند، 
یک دسته از معضلات این شرکت ها به عرصه اقتصاد بر می گردد و شرکت های دانش 

بنیان در این عرصه مشابه شرکت های دیگر هستند.
وی ادامه داد: شرکت های دانش بنیان می توانند علاوه بر مشکلات شرکت های 
فعال در عرصه کسب و کار، معضلات اضافه تری هم داشته باشند، اگرچه حمایت های 
خوبی از این شرکت ها می شود ولی شرکت های دانش بنیان با چالش هایی مواجه 

هستند، یکی از این چالش ها توسعه محصول است.
رئیس پارک علم و فناوری استان قم افزود: شرکت های دانش بنیان باید در مرز 
دانش کار کنند، زمانی که یک فرد در مرز دانش کار می کند، برای توسعه محصول 
باید زحمت زیادی بکشد، یک مشکل دیگر برای شرکت های دانش بنیان به خصوص 
شرکت های نوپا این است که بتوانند محصول خود را به بازار معرفی کنند و سهمی از 

بازار را به خود اختصاص دهند و صادرات کنند.
اخوان با اشاره به حمایت های دولت از شرکت های دانش بنیان اظهار کرد: دولت از 
این شرکت ها حمایت هایی را دارد تا بتوانند محصولات خود را توسعه دهند و آن را به 
بازار معرفی کنند، شاید شرکت های دانش بنیان با برخی از مشکلات قانونی هم دست 
و پنجه نرم کنند، چون این شرکت ها به خصوص شرکت های نوپا تازه شکل گرفتند 

و نیاز به توانمند شدن در عرصه حقوقی دارند.
وی ادامه داد: پارک های علم و فناوری و مراکز رشد به توانمند شدن شرکت های 
دانش بنیان کمک می کنند، اما در عین حال این شرکت ها با چالش هایی مواجه 
هستند، گاهی شرکت های دانش بنیان برای گرفتن مزایا مشکلاتی دارند، به عنوان 
مثال اجرایی شدن بحث معافیت مالیاتی این شرکت ها طول کشید، نه اینکه بلافاصله 

پس از وضع قانون، شرکت های دانش بنیان از مالیات معاف شوند.
رئیس پارک علم و فناوری استان قم تصریح کرد: دولت برای شرکت های دانش 
بنیان تسهیلات ارزان قیمت در نظر گرفته است، اما بانک ها برای پرداخت تسهیلات 
سنگین به این شرکت ها از آن ها وثیقه ملکی مطالبه می کنند که تامین چنین 

وثیقه ای از یک شرکت دانش بنیان نوپا خارج است.

مدیرکل روابط عمومی استانداری قم:

طرح»رقابتدرخدمت«درقماجرامیشود
مدیرکل روابط عمومی استانداری قم از اجرای طرح »رقابت در خدمت« خبر داد 
و گفت: این طرح برای نخستین بار با همکاری روابط عمومی استانداری، ستاد نماز 

جمعه قم و دستگاه های دولتی استان اجرا می شود. 
سیدرضا طباطبایی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای اجرای طرح 
رقابت برای خدمت اظهار کرد: رضایتمندی و اعتماد مردم به نظام اسلامی مهم ترین 
سرمایه نظام و نعمت ارزشمندی است که همواره باید قدردان آن بود و در جهت 

حفظ و صیانت از آن تلاش کرد.
وی با بیان اینکه ارتباط و دیدارهای چهره به چهره مردم با مسؤولان سبب تقویت 
این اعتماد می شود، خدمت صادقانه به مردم را مهم ترین وظیفه مسؤولان دانست 
و خاطرنشان کرد: بررسی مسائل، مشکلات و مطالبات مردم توسط مجموعه های 
دولتی در راستای رهنمود ها و توصیه های رهبر معظم انقلاب و از سیاست های اصلی 

دولت تدبیر و امید محسوب می شود.
طباطبایی با اشاره به اجرای طرح رقابت در خدمت، هدف از اجرای آن را فراهم 
کردن زمینه های دسترسی آسان و بی واسطه مردم به مسؤولان و تقویت فرهنگ 
پاسخگویی در ادارات برشمرد و گفت: این طرح برای نخستین بار با مشارکت و 
همکاری روابط عمومی استانداری، ستاد نماز جمعه قم و دستگاه های دولتی استان از 

جمعه این هفته در قم کلید می خورد.
وی به جزییات این طرح اشاره و تصریح کرد: در قالب این طرح روزهای جمعه هر 
هفته هنگام اقامه فریضه نماز عبادی سیاسی جمعه، مسؤولان یکی از دستگاه های 
دولتی استان به اتفاق معاونان و کار شناسان در محل مصلای قم مستقر شده و 

پاسخگویی سؤالات، مشکلات و درخواست های مردم و نمازگزاران خواهند بود.
مدیرکل روابط عمومی استانداری قم ضمن تقدیر از همکاری ائمه جمعه و مسؤولان 
ستاد اقامه نماز جمعه قم، به استقبال مدیران استان از طرح رقابت در خدمت اشاره 
کرد و گفت: مسؤولان اداره کل ثبت احوال استان قم به عنوان نخستین دستگاه از 
ساعت ۱۰ الی ۱۱ روز جمعه سوم دی ماه در میعادگاه نماز جمعه قم پاسخگوی 

مشکلات مردم خواهند بود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

تولیداتصنایعکوچکقم
واردبورسکالامیشود

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: تولیدات صنایع کوچک قم وارد 
بورس کالا می شود. 

امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید از واحدهای تولیدی شهرک های صنعتی اظهار کرد: 
براساس پیگیری های صورت گرفته توسط سازمان صنایع کوچک، از این پس زمینه 
پذیرش، عرضه و معاملات محصولات صنایع کوچک و متوسط در شرکت فرابورس 

کالای کشور فراهم شد.
وی با بیان اینکه برای تسهیل در این طرح توافقنامه ای سه جانبه بین سازمان صنایع 
کوچک، صندوق ضمانت صنایع کوچک و شرکت بورس کالا منعقد شده است، افزود: 
براساس این تفاهمنامه استفاده از ابزارهای مالی و مدیریت ریسک صنایع کوچک و 
متوسط و همچنین بهره گیری از ظرفیت انبارهای مستقر در شهرک های صنعتی از 

طریق بورس کالا فراهم شد.
طیبی نژاد تصریح کرد: در این طرح متناسب با نیاز واحدهای تولیدی و شهرک های 
صنعتی زمینه راه اندازی شعب تالار و یا کارگزاری در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی 
نیز فراهم شده است تا این مراکز در کنار عرضه و معاملات محصولات واحدها، امکان 

خرید مواد اولیه مورد نیاز واحدهای صنعتی با تناژ خرد را هم فراهم کنند.
وی با تاکید بر اینکه کارگزاران می توانند در شهرک ها و نواحی صنعتی نسبت به 
تبلیغات و بازاریابی اقدام کنند، اضافه کرد: شرکت شهرک های صنعتی در راستای 
اقدامات حمایتی خود از صنعتگران، واحدهای قابل بهره گیری از این ظرفیت چه در 
تأمین مواد اولیه و چه در محصولات تولید شده را شناسایی کرده و به شرکت بورس 

کالا معرفی خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم یادآور شد: به منظور تضمین تعهدات 
صنایع کوچک مشارکت کننده در این طرح و همچنین تداوم برنامه های حمایتی 
دولت از این صنایع، صندوق ضمانت صنایع کوچک انواع ضمانتنامه های مورد نیاز 

بورس کالا را صادر خواهد کرد.

شهردارمنطقه سه قم:

شهربازیشاهدقمبهکارخودادامهمیدهد
شهردارمنطقه سه قم هرگونه تغییر کاربری درشهربازی شاهد واقع در میدان ۷۲تن 
شهر مقدس قم را رد کرد و گفت: این شهربازی به صورت مجهزتر و به روزتر فعالیت 

خود را ادامه می دهد. 
رضا پوریافر خاطرنشان کرد: بنده با هر گونه تغییر کاربری در پارک بازی شاهد و یا 
احداث پایانه مسافربری در این مکان مخالفت کردم و درشهرداری مرکز نیز تایید شد 
که تغییر کاربری صورت نگیرد.وی ادامه داد: این شهربازی از سال ۱۳۶۵ دراختیار 
بنیاد اشتغال بنیاد شهید و امور ایثارگران قم بوده که با اتمام قرارداد، آنها دیگر تمایلی 
برای تمدید ندارند.پویافر ادامه داد: در شهرداری با ساخت پایانه مسافری در این مکان 
مخالفت شده و قرار است پایانه در فضای خالی پشت سوهانی های ۷۲تن ساخته 
شود.وی اظهار داشت: بخشی از زمین شهربازی قم به پارک فدک ملحق شود و بخش 
مربوط به شهربازی به قوت خود باقی می ماند.پوریافر ادامه داد: دنبال این هستیم که 

با جذب یک سرمایه گذار، این شهربازی به صورت مدرن و استاندارد مدیریت شود.
شهربازی شاهد پس از تعمیر و تجهیزبهار راه اندازی می شود.

مدیرداخلی شهربازی شاهد قم نیز گفت: این شهربازی پس از تعمیرات و تجهیز از 
ابتدای بهار امسال راه اندازی خواهد شد.

محمدیزدانی افزود: نظر مدیران شهرداری بویژه شهردار منطقه سه تحت هیچ 
شرایطی تغییر کاربری این مجموعه تفریحی نیست.

وی گفت: قرارداد دراختیار داشتن این شهر بازی توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران 
۲۲ آبان امسال به پایان رسید.

تغییرکاربری پارک بازی شاهد واقع در میدان ۷۲ تن توسط شهرداری مدتی است 
که در سطح قم مطرح و باعث نگرانی برخی شهروندان شده است.این مجموعه در 
سال ۶۵ به بنیاد شهید و امور ایثارگران قم واگذار و بعد از پایان قرارداد، شایعاتی مبنی 

بر تبدیل این مکان به پایانه مسافربری مطرح شد.

پنجشنبه -دوم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4174

 مشاور عالی دانشگاه ادیان و مذاهب به مشکلات 
زیست محیطی شهر قم اشاره کرد و گفت: به نظر 
می رسد قم ظرفیت پذیرش این حجم از جمعیت را 
ندارد و باید مسئولان از توسعه شهر جلوگیری کنند.

حجت الاسلام محمد مسجد جامعی، عضو هیئت 
علمی دانشکده روابط بین الملل وزارت امور خارجه 
و مشاور عالی دانشگاه ادیان و مذاهب است که 
و  بوده  واتیکان  و  مراکش  در  ایران  سفیر  مدتی 
مدیرکلی فرهنگی وزارت خارجه را هم تجربه کرده 

است.
او به عنوان کسی که تجربه زندگی در کشورهایی 
مانند واتیکان و مراکش را داشته و توانسته در دانشگاه 
پیزای ایتالیا مدرک دکترای در رشته ژئوپلیتیک 
بگیرد، به جلسه شامگاه سه شنبه بنیاد قم پژوهی 
دعوت شد تا درباره راه های احیای بافت تاریخی قم 

با استفاده از تجارب واتیکان و مراکش صحبت کند.
حجت الاسلام مسجد جامعی شامگاه سه شنبه 
سخنانش  ابتدای  در  پژوهی  قم  بنیاد  جلسه  در 
ایران را کشوری استثنایی توصیف کرد که تا کسی 
کشورهای دیگر جهان را ندیده و نشناخته باشد، 

استثنایی بودنش را باور نمی کند.
وی با بیان اینکه مشکل این است که خود ایرانی ها 
به این استثنایی بودن و ثروت هایی که وجود دارد 
توجهی ندارند، اظهار کرد: معماری ما و هنرهای 
دینی ما حتی شهرسازی ما و خانه سازی قدیم ما 

ویژگی خاصی دارد که چندان قابل توصیف نیست.
به وجود  اشاره  با  واتیکان  ایران در  سفیر سابق 
بناهای متعدد مذهبی در کشورهای مختلف گفت: 
بدون شک یکی از متعادل ترین، چشم نواز ترین و با 
روح ترین اثرهای معماری دینی در ایران وجود دارد.

شاهکار معماری
 در حرم حضرت معصومه)س(

وی صحن اتابکی حرم حضرت معصومه)ص( را به 
عنوان یک مثال ذکر کرد و اظهار داشت: این صحن 
یک شاهکار هماهنگی، رنگ، تناسب ابعاد و القای 

نیرومند معنویت را دارد.
حجت الاسلام مسجد جامعی با بیان اینکه هیچ 
ملتی مانند ایران این مقدار ولع به تخریب تاریخ 
خودش ندارد اضافه کرد: مراکش در ابعاد گوناگون 
از ایران عقب مانده تر است اما اگر حتی دولت اهتمام 
ویژه به حفظ آثار تاریخی نداشته باشد، مردم این 
ولع را برای تخریب تاریخ ندارند.وی گفت: به عنوان 
مثال بخش قدیم شهر فاس در مراکش ثبت جهانی 
شد و مردم واقعاً این بخش قدیمی را هیچ تغییری 
نمی دهند اما در کشور ما گاهی یونسکو باید به ما 
فشار وارد کند که ساخت و سازها را در شهری مانند 
اصفهان کنترل کنیم. وی معتقد است در زمینه 
مسائل فلسفی کلامی و اصول فکری ایران به مراتب 
از دیگر کشورها قوی تر است ولی ما توان عرضه 

رانداریم و دچار یک نوع خود کم بینی هستیم.
مشاور عالی دانشگاه ادیان و مذاهب افزود: ما روی 

العاده غنی نشستیم که  یک ثروت تاریخی فوق 
احساسی نسبت به او نداریم بلکه ولعی داریم که 

زودتر خرابش کنیم.
نسلی که مسئولیت پذیر نیست

وی با اشاره به اینکه نسل ما در مقایسه با گذشته 
بسیار پس رفت داشته، خاطرنشان کرد: شما هیچ 
ساختمان قدیمی نمی بینید که در ساخت آن بی 
مبالاتی شده باشد. تمام ساختمان هایی که در زمان 
قاجار ساخته شده با اینکه در اوج فقر کشور بنا شده 
اما کیفیت خاصی دارد که نمونه اش صحن اتابکی 

حرم مطهر یا مسجد آقا بزرگ کاشان است.
مسجد جامعی گفت: حتی امام زاده هایی که در 
روستاها وجود دارد در آن زمان بر اساس محاسبات 
دقیق ساخته شده و از نظر محیط زیستی، تهویه، 
گرما و سرما، زیبایی و تناسب بی عیب و نقص است.

وی معتقد است در حال حاضر میزان ثروت و 
امکانات ما از گذشته بسیار بیشتر است اما همه چیز 

نیمه کاره، نامناسب و بدون توجیه است.
مشاور عالی دانشگاه ادیان و مذاهب افزود: مثل 
اینکه همیشه عجله است و همیشه هدف سریع انجام 
دادن کار است اما کیفیت کاملًا فراموش شده است.

وی ادامه داد: خیلی عجیب است که کشوری در 
طی چهار نسل این مقدار با آن احساس مسئولیت 

فاصله گرفته باشد جای تعجب است.
جلوگیری از توسعه قم

مسجد جامعی با اشاره به اهمیت سازمان های مردم 

نهاد در دنیای امروزی از بنیاد قم پژوهی خواست در 
موضوعاتی مانند از بین رفتن بافت تاریخی قم یا 
مسائل زیست محیطی از مسئولان مطالبه گری کند.

وی با اشاره به اهمیت حفظ میراث تاریخی کشور 
و شهر قم ابراز کرد: مقدار زیادی از اشیای فوق العاده 
نفیس در انبار موزه آستان قدس قرار دارد. این اشیا 
برای حفاظت  باید  نابودی قرار دارد و  در معرض 
از آن ها فکری کرد. سفیر سابق ایران در واتیکان 
همچنین به مشکلات زیست محیطی شهر قم اشاره 
کرد و گفت: به نظر می رسد قم ظرفیت پذیرش این 
حجم از جمعیت را ندارد و باید مسئولان از توسعه 
شهر جلوگیری کنند. وی افزود: جغرافیای شهر قم 
ایجاب می کند که حداقل ۵۰۰ هزار نفر در این 
شهر زندگی کنند تا چرخه های طبیعی پاسخگوی 

جمعیت باشند. 
 انتقاد ازبرخورد دوگانه با پروژه های کلان 

در قم
رئیس بنیاد قم پژوهی  نیز در این نشست با اشاره به 
کارکرد جهانی قم، نیاز این شهر به فرودگاه را حتمی 

دانست. 
حجت الاسلام علی بنایی با اشاره به مصوبه اخیر 
شورای عالی شهرسازی درباره توقف عملیات عمرانی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( اظهار کرد: در قم چند 
پروژه مهم مثل منوریل، بلوار پیامبر اعظم)ص( و 
فرودگاه وجود دارند که کارشناسان شهر باید روی 
این پروژه ها مطالعه مقایسه ای و تطبیقی داشته 

باشند که چرا وضعیت عمرانی شهر به اینگونه رقم 
خورده است و سرنوشت آنها را تعقیب کنند.وی 
با اشاره به نظر شورای عالی معماری و شهرسازی 
درباره بلوار پیامبر اعظم)ص( افزود: این نظر پس از 
۲۰ سال زمان و صرف این همه زحمت و هزینه، 
به  اشاره  با  قم پژوهی  بنیاد  مطرح می شود.رئیس 
واگذاری های بی منطق در این بلوار و در نهایت رد 
کردن طرح توسط شورای عالی معماری و شهرسازی 
ادامه داد: همه اینها در حالی اتفاق می افتد که شهر 
به ازای این پروژه به شدت مقروض بانک ملی شده 
است و بعد از همه این ماجراها تازه آقایان می گویند 
طرح باید برگردد به نقطه اول.وی با اشاره به کارکرد 
شهر قم ابراز داشت: قم شهر علم است و قرار است 
علم از قم تولید شود و به همه جای دنیا منتشر شود.

حجت الاسلام بنایی با تأکید بر اینکه قم در آخر 
الزمان در تولید علم بشری سهم دارد، ادامه داد: اگر 
قرار است قم شهر علمی باشد باید تمام اراده ها برای 

تحقق این هدف متمرکز شود
برخی انگیزه ای برای پیشرفت قم ندارند

.وی با اشاره به برخورد دوگانه با پروژه های کلان در 
قم افزود: فرودگاهی که یک ریال اعتبار دولتی نگرفته 
به این روز افتاده و منوریلی که ما می دانیم چقدر 
اعتبارات گرفته است هنوز برای اجرای آن اصرار 
می شود.رئیس بنیاد قم پژوهی با اشاره به کندی امور 
عمرانی در قم اظهار داشت: سطح مطالبات قمی ها در 
این مسائل باید افزایش پیدا کند تا این بی توجهی ها 

ادامه نیابد.وی گفت: شهرهای دیگری که از ما دیرتر 
شروع کرده اند در حال بهره برداری هستند اما قم با 
کارکرد جهانی نمی تواند یک فرودگاه داشته باشد و 
مجموع این ها نشان می دهد که شاید برخی انگیزه ای 

برای پیشرفت قم ندارند.
ضعف مطالبه گری مردم در مسیر حفظ آثار 

تاریخی شهر قم 
مشاور مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  نیز 
در این نشست معتقد است بسیاری از مشکلات 
کنونی استان قم به دلیل ضعفی است که مردم در 
مطالبه گری از دولت ها دارند. سید مجید فارغیان 
قمی با اشاره به اهمیتی که سازمان های مردم نهاد 
در دنیای امروز دارند، اظهار داشت: بنیاد قم پژوهی 
هم باید در راستای استفاده از ظرفیت های خود 
همکاری دقیق تری با سازمان های همکار و همفکر 
سیر  مستندنگاری  محور  افزود:  باشد.وی  داشته 
تحولات کالبدی شهر قم در زمینه های معماری و 
شهرسازی در کنگره تاریخ معماری و شهرسازی 
پیگیری می شود که بنیاد قم پژوهی هم این موضوع 
را جزو اهداف خود قرار دادها ست.مشاور مدیرکل 
راه و شهرسازی استان قم با بیان اینکه یکی از 
مشکلات قم پژوهی دارد این است که ۲۲ جلد 
نوبت  تعداد در  کتاب چاپ شده و شاید همین 
ابراز  ندارد  زمینه چاپ آن وجود  باشد که  چاپ 
داشت: مجله هایی در سطح کشور وجود دارد که 
در حوزه معماری و شهرسازی کار می کنند که 
می توانند به معرفی قم بپردازند و قم پژوهی باید 
به این موضوع اهتمام کند.وی با اشاره به ضعف 
تاریخی  آثار  در مسیر حفظ  مردم  مطالبه گری 
شهر قم، ادامه داد: خانه خواهر احمدشاه که در 
طرح توسعه بلوار عمار یاسر از بین رفته است اما 
مطالبه گری در این عرصه ها وجود ندارد تا مدیران 
بر این مسائل متمرکز شوند.فارغیان افزود: در چند 
سال گذشته چندین خانه تاریخی در قم تخریب 
شده است که خانه حاجی باشی در خیابان باجک 
و خانه قائمی در همین محله از آن جمله هستند 
اما حرکتی برای جلوگیری از این تخریب ها در قم 
شکل نگرفته است.وی بخشی از مشکلات را ناشی 
از مهاجرپذیری قم دانست و گفت: مهاجرپذیری در 
قم منجر به اغتشاش فرهنگی شده و این تفاوتش 
با تنوع فرهنگی بسیار فرق دارد.مشاور مدیرکل راه 
و شهرسازی استان قم بخش دیگری از مشکلات 
را ناشی از مطرح نکردن مطالبات دانست و افزود: 
محلات بافت قدیمی قم گاهی اوقات کوچک ترین 
مسائل را مطالبه نمی کنند و هر چیزی که اتفاق 
می افتد را به قضا و قدر الهی نسبت می دهند.وی 
وبیدگل  آران  و  قم  بین  قم  دریاچه  کرد:  اظهار 
مشترک است و ۴۰ هزار جنگل طاق و گز اطراف 
آران و بیدگل برای جلوگیری از ریزگردها وجود 
دارد اما در قم یک هکتار از این جنگل ها که با 
اعتبارات دولتی در کاشان ایجاد شده، وجود ندارد.

 شاید کمتر از سی سال پیش در خانواده های ایرانی داشتن فرزندان زیاد مرسوم 
بود و در واقع خانواده های پرجمعیت بخشی از ساختار جامعه محسوب می شدند، 
خانواده هایی که بین ۳ تا ۴ فرزند داشتند و رابطه صمیمی بین اعضای خانواده حکمفرما 
بود، خواهران و برادرانی که تحت هر شرایطی مونس و همدم یکدیگر بودند.اما با گذشت 
زمان و افزایش هزینه های زندگی، تغییر الگوهای زندگی شهری، تغییر در سبک زندگی، 
تبلیغات و اشتغال والدین داشتن خانواده ای بزرگ دیگر عملی نبوده و خانواده ها به 
داشتن یک فرزند اکتفا می کنند.بیشتر زوج هایی که ازدواج کرده یا در شُرف ازدواج 
هستند، با مشکلات فراوانی دست و پنجه نرم می کنند، نداشتن مسکن یا اجاره بهای 
سنگین مسکن، نداشتن شغلی مناسب و یا امنیت شغلی پایین و نداشتن اندوخته مالی 
کافی از مهمترین عواملی است که جوانان را به سوی تک فرزندی و یا حتی نداشتن 
فرزند سوق می دهد.طی سالهای اخیر و پایین آمدن نرخ باروری در کشور زنگ هشدار 
کاهش جمعیت به صدا درآمد و مسئولان و دست اندرکاران امر را به سوی ترویج 
فرزندآوری در کشور سوق داد، البته باید گفت که این اقدامات اگر در حد حرف باقی 
بماند و به صورت ریشه ای مشکلات و معضلات حل نشود، همچنان با کاهش جمعیت 

و پیر شدن کشور روبرو خواهیم بود.
 مشکلات، جوانی را بحرانی کرده است

جعفر بای جامعه شناس و استاد دانشگاه در خصوص علل و عوامل کاهش فرزندآوری 
در کشور اظهار داشت: مهمترین مشکل جوانان در کشور داشتن فرزند نیست بلکه 
عواملی است که در داشتن فرزند دخیل است.وی ادامه داد: متاسفانه امروز سن جوانی به 
سن بحران تبدیل شده و جوانان در احاطه انبوه زیادی از مشکلات هستند و مهمترین 
و اساسی ترین اقدام این است که ما برای حل مشکلات و رفع معضلات جوانان باید 

اولویت بندی کنیم.
 مشکلات شخصیتی پیامد بیکاری جوانان

این استاد دانشگاه تصریح کرد: اکنون مهمترین مشکل جوانان بیکاری است، سابق بر 
این جوانان بی سواد بیکار بودند اما امروز اکثر جوانان تحصیلکرده بیکار هستند، یعنی هم 
سطح توقع در انتخاب شغل بیشتر شده و جوان تحصیلکرده تن به هر کاری نمی دهد.

 وی گفت: اگر در جامعه شرایطی فراهم شود که دست جوان برای رفع نیازها و 
مشکلات خود در جیب خود باشد، نه غرور وی می شکند و نه هویتش مخدوش می 

شود و نه عزت نفس وی زیر سوال می رود.

 بای تصریح کرد: این مشکلات و عواملی از این دست باعث می شود تا یک جوان 
از داشتن فرزند و یا حتی فرزندان بیشتر منصرف شود و حتی گاهی تن به ازدواج هم 

نمی دهد.
 خانواده مانند پازلی است که با وجود پدر، مادر و فرزندان تکمیل می شود، اگر به هر 
دلیلی این پازل ناقص شود بخشی از جامعه نیز دچار مشکل خواهد شد، داشتن یک 

فرزند هم برای خانواده و هم برای جامعه مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد. 
جامعه ای که نیروی جوان آن رو به کاهش می رود با معضلاتی مانند نیروی کار مواجه 
خواهد بود علاوه بر آن در خانواده های تک فرزندی وابستگی عاطفی شدیدی بین فرزند 

و والدین ایجاد می گردد.
 باید به صورت جدی به و آسیب های فرهنگی و اجتماعی پدیده تک فرزندی در 
جامعه توجه زیرا با رواج این پدیده کشور به سمت پیری جمعیت پیش می رود و به 
مرور مشکلاتی را  در جامعه ایجاد می کند که می توان از آن جمله به اشغال مشاغل 

مختلف کشور توسط اتباع بیگانه و تعطیلی مدارس اشاره کرد.
 همچنین باید به این موضوع اشاره کرد که کودکانی که تک فرزند هستند مشکلات و 
معضلات فراوانی دارند، این کودکان تنها، منزوی، لوس و وابسته به خانواده خواهند بود.

 تک فرزندی آفت زندگی امروز
جعفر بای با اشاره به مشکلات چشم و هم چشمی در خانواده ها گفت: فرزند داری 
هزینه های سنگینی را به خانواده ها تحمیل می کند، به طور مثال امروزه خرید سرویس 
سیسمونی برابر با یک جهیزیه کامل است، یا در دوران بارداری هزینه های پزشکی و 
زایمان یکی دیگر از مشکلات خانواده ها به شمار می رود.وی افزود: خرید لباسها و لوازم 
برند برای کودکان از الویت های خانواده های شده و در واقع زندگی لوکس و تجملی از 
والدین به کودکان و نوزادان منتقل شده در حالیکه در گذشته کودکان لباس خواهر و 
بردارهای بزرگتر خود را می پوشیدند و از اسباب بازی ها و لوازم آنها استفاده می کردند 
اما امروزه والدین سعی می کنند تا کودکانشان از قافله مد عقب نمانند.این استاد دانشگاه 
ادامه داد: بسیاری از خانواده ها با این باور که با داشتن یک فرزند می توانند امکانات 
رفاهی بیشتری برای وی تامین نمایند، در حقیقت بار مالی و عاطفی بیشتری را برای 
خود تحمیل می کنند.شاید بتوان از مهمترین شاخص های فرزندآوری به تامین اقتصاد 
و رشد فرهنگی در یک جامعه اشاره کرد، البته نمی توان این مسئله را به تمام خانواده 
ها در جامع ایرانی تعمیم داد زیرا شواهد امر حاکی از آن است که حتی خانواده های 

مرفه نیز تمایلی به فرزند آوری ندارند و به عبارت دیگر با جا افتادن یک فرهنگ اشتباه 
طی سه دهه اخیر در جامعه سبک زندگی مردم تغییر کرده و تمایل افراد برای داشتن 
فرزندان بیشتر را کاهش داده است.ممکن است شما هم به عنوان خواننده این مطلب، 
تمایل به داشتن یک فرزند داشته باشید و بر این باور که رسیدگی به یک فرزند و در 
اختیار گذاشتن امکانات رفاهی بهتر به او موجب تامین آسایش کودک خواهد شد، اما 
باید به این نکته نیز توجه کنید که شما عمر جاودانه نخواهید داشت و زمانی که دار 
فانی را وداع بگویید فرزند شما در هر سن و سالی که باشد تنها خواهد ماند و مونس و 
همدمی نخواهد داشت و این در حالی است که در گذشته و در خانواده های پرجمعیت 

خواهران و برادران پشت به پشت یکدیگر بودند و در مشکلات هم را یاری می کردند.

پدیده » لطیفه و یا لطیفه سازی « یا همان »جوک « فرنگی در 
ایران با بهره گیری از فناوری در عرصه ارتباطات وافزایش دسترسی 
عموم مردم به شبکه های اجتماعی مجازی چند سالی است از قالب 

گفتاری به نوشتاری تبدیل شده است . 
این پدیده اجتماعی نیز بیش از گذشته در حوزه علوم اجتماعی 
ایران مطرح و به تدریج تبدیل به یک مسئله اجتماعی شده است و 
حساسیت هایی را نیز در پی داشته است چنانکه برای مرده و زنده 
جوک ساخته می شود .از گذشته تاکنون بخش عمده ی لطیفه ها 
با محور گروه های قومی ساخته و منتشر می شوند اما اکنون گروه 
های جنسیتی، روابط خویشاوندی، لطیفه هایی با موضوع شخصیت 
ها و… به بخش غالب لطیفه های ایرانی تبدیل شده اند.ایرنا در یک 
گفت وگوی پژوهشی با دکتر سیمین کاظمی ، جامعه شناس و 
استاد دانشگاه به سؤالاتی با این رویکرد که علت احساس نیاز مردم 
جامعه به طرح مسائل اجتماعی در قالب لطیفه و طنزهای اجتماعی 
در فضای مجازی چیست ؟ وآیا جوک نظم اجتماعی را بازتولید 
می کند؟ پاسخ داده است .متن پرسش و پاسخ به این شرح است :

علت احساس نیاز مردم جامعه به طرح مسائل اجتماعی در 
قالب لطیفه و طنزها در فضای مجازی چیست ؟ چه عواملی 

سبب شکل گیری این پدیده اجتماعی می شود ؟
طنز فضای جدی، سخت و گاه بی رحمانه موجود در جامعه را 
تلطیف و قابل تحمل می کند. در هر جامعه ای ارزش ها و هنجارها 
هستند که به عنوان قوانین رفتاری عمل می کنند. نقد این هنجارها 
که بسیار هم جدی به آسانی ممکن نیست، اما طنز به دلیل جدی 
نبودن و تهدید به شمار نیامدن آن می تواند، این هنجارها را به 
چالش بکشد. در واقع طنز نوعی مصونیت برای انتقاد از شرایط 
و وضعیت موجود جامعه ایجاد می کند و چون زهر و گزندگی 
اش تا حدودی گرفته شده بیشتر تحمل می شود. حال هرچه در 
یک جامعه امکان نقد و گفت و گو درباره مسایل مختلف اجتماعی 
امکان شکل  نقدهای جدی کمتر شنیده شود،  و  باشد  کمتر 

گیری و تولید جوک و طنز بیشتر می شود.طنز و لطیفه را می 
توان پاسخی اعتراض آمیز به قدرت مسلط دانست که ممکن شامل 
قدرت سیاسی، قدرت والدین در خانواده، قدرت معلمان در مدرسه، 
قدرت پزشکان در بیمارستان، قدرت مذهب یا کلیسا یا همچنین 
می تواند واکنشی به ستم طبقه اقتصادی مسلط، کجروی و فساد 

و ...در جامعه باشد. 
لطیفه در ساختار اجتماعی چه کارکردی دارد ؟ آیا زبان 

لطیفه می تواند در حل مسائل اجتماعی مؤثر باشد ؟
 لطیفه ها در واقع بازگو کننده دغدغه های یک جامعه و میزان 
نگرانی و حساسیت جامعه به مسایلی است که در آن وجود دارد. 

یعنی ما می توانیم با توجه به تبادل آنها در میان مردم به افکار، 
نگرش ها، بیم ها، امیدها، ترس ها و شادی ها، میزان پذیرش 
هنجارها و حتی وضعیت اخلاقی یک جامعه تا حدودی پی ببریم. 
ما وقتی درباره طنز صحبت می کنیم باید متوجه این نکته باشیم 
که موضوع طنز، در تعیین کارکرد آن اهمیت زیاد دارد. به نظر می 
رسد در حال حاضر در جامعه تمایل و گرایش وسیعی به تولید 
جوک درباره همه ی موضوعات و مسایل وجود دارد به طوری که 
گاهی این لطیفه ها با خروج از دایره ی اخلاق کارکرد تخریبی و 
منفی دارند. به عنوان مثال گاهی در وقوع یک حادثه ی دلخراش 
و ناگوار که موجب اندوه جامعه و جریحه دار شدن عواطف مردم 

شده جوک هایی ساخته می شود که لودگی و مسخرگی صرف 
هستند. در ظاهر این لطیفه ها برای تسکین عواطف یا وجدان های 
جریحه دار شده ساخته شده اند، اما بیشتر موجب خشم و تأسف 
می شوند و جنبه ای آزاردهنده و بی رحمانه در آن ها دیده می 
شود. اما طنزهای اجتماعی می توانند کارکرد مثبت داشته باشند و 
با نقد یک وضعیت و برجسته کردن ابعاد مختلف یک قضیه، زبان 
اعتراض و انتقاد جامعه باشد. حتی بعضی لطیفه ها می توانند آگاهی 
بخش باشند و جنبه هایی را از موضوع را روشن کنند که از نگاه 
افکار عمومی دور بوده است. گاهی یک جوک می تواند وضع موجود 
را بهتر از یک مقاله یا سخنرانی و مصاحبه ی طولانی به مخاطب 

تفهیم کند و آن وضعیت را به چالش بکشد.
برخی جامعه شناسان براین باورند که طنز و لطیفه نظم 
اجتماعی را بازتولید می کند، تحلیل شما در مورد پیامد این 

طنزهای اجتماعی چیست ؟ 
برخی انواع لطیفه ها می توانند چنین کارکردی داشته باشند، 
لطیفه هایی که مضامین جنسیتی دارند و یا آنها که بر مذمت 
قومیتی ساخته می شود به تبعیض های جنسیتی و قومیتی دامن 
می زنند و ستم جنسیتی و قومیتی را بازتولید می کنند. لطیفه 
هایی که تحقیر و خوارانگاری یک جنسیت را بازتولید می کند و به 
مخاطب پیام می دهد که فرودستی آنان در جامعه امری طبیعی 
بوده سزاوار آن هستند. یا لطیفه های قومیتی که قومیت های 
مختلف را مورد تمسخر قرار می دهند موجب ایجاد رقابت ها و 
دشمنی مردم می شوند و هم احساس طرد فرهنگی را در قومیت 
های تمسخر شده تشدید کرده و از این رو انسجام ملی را تهدید 
می کنند. همچنین لطیفه هایی که حاوی پیام های خشونت آمیز 
هستند، خشونت را به عنوان امری طبیعی و قابل اجرا ترویج می 
کنند. بنابراین لطیفه را نه می توان یکسره تخطئه و یا تأیید کرد. 
آنچه اهمیت دارد محتوای لطیفه هایی است که در یک جامعه 

تولید می شوند.

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد؛

مسئولان باید از توسعه شهر قم جلوگیری کنند 

کودکانی که از غافله مد عقب نماندند

تکفرزندیمعضلیبرایجامعهایرانی

لطیفهسازیدرفضایمجازیوچالشهایفرارو






